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A nyíregyházi villamos bekerült a vármegyei értéktárba
Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegye 164 értéke között

szerepel a nyíregyházi Hõsök terén 20 éve felállított vil-
lamos. Ez a jármû 1969-ig közlekedett Sóstó és az állo-
más között. Ma már csak emlék, mûemlék, találkozási
pont a vármegye székhelyén, és tavaly óta egy tétel a
Nyíregyházi Települési Értéktárban.

Folyamatosan bõvül a vármegyei értéktár, hiszen kin-
cseink megszámlálhatatlan mennyiségben vesznek kör-
be bennünket. – Ez a ma már 164 érték az utóbbi bizott-
sági ülésen valóban egy érdekes hungarikum vetélkedõ
kereteiben három értékkel bõvült. Az egyik a villamos,
amely a Hõsök terén ikonikus találkozási pont. A másik
Komiszár János festõmûvész életmûve, és az a máriapócsi
alkotóház és kiállítóterem, ahol összegyûjtötte saját, és
kortárs festõk, valamint barátai alkotásait is. A harmadik
Csergezán Pálnak, a vadászfestõnek, a természetfestõ-
nek az életmûve, aki Záhonyban született. Aki Fekete
István mûveit olvasta, biztosan találkozott az õ illusztrá-
cióival – sorolta Baracsi Endre, a vármegyei értéktár bi-
zottság elnöke a bejelentõ sajtóeseményen.

Eleven történelem
Egy magánszemély, Szaszala László tulajdonában van

a Hõsök terén, ma már csak kiállítási tárgyként bemuta-
tott villamos, mely két évtizede került a megyeháza elõtti
térre. Ez a hely szakaszhatár volt a jármû útvonalán Sós-
tó és az állomás között. – Én is kötõdöm ehhez a villa-
moshoz. Ugyan nem közlekedhettem rajta, de a gyerme-
keimet nem egyszer elhoztam ide, és ha jönnek ismerõ-
seink, megmutatjuk, hogy mi, nyíregyháziak mire lehe-
tünk büszkék. Az értéktár bizottságnak – akár a városi-
nak, akár a vármegyeinek – szívbõl gratulálok, hiszen
óriási munkát végeznek azzal, hogy feltárják, megkér-
dezik, mi is kell, hogy bekerüljön, mi az, amire büszkék
vagyunk – mondta dr. Szabó Tünde kormánybiztos, utal-
va képviselõtársa, dr. Vinnai Gyõzõ mondataira, aki em-
lékeiben megidézte a villamost, annak csengõhangját,
hiszen még utazhatott az 1969-ig közlekedõ jármûvön.

Köszönet a városvédõknek
Szenti Tibor önkormányzati képviselõ szerint a villa-

mos nemcsak szimbólum, hanem találkozási és tájéko-

zódási pont is. – Köszönet a városi és a vármegyei érték-
tárnak, nemkülönben a Városvédõ Egyesületnek, akik õr-
zik, ápolják a múlt értékeit, hiszen, ha nem figyelünk az
emlékekre, a hagyományokra, jövõt sem tudunk építeni
– hangsúlyozta a nyíregyházi képviselõ.

Már érkeznek a karácsonyi csomagok

November 2-án megkezdték a nyugdíjasoknak szánt karácsonyi csomagok kiosztását. Az Idõsügyi Tanács javaslata
alapján szaloncukrot, kekszet, gyümölcsteát, instant kávét, mézet és szõlõcukrot tartalmazó, idén nagyobb összegû
önkormányzati ajándék kézbesítése azért kezdõdött novemberben, mert szeretnék, ha mind a 25 ezer érintetthez
idõben – december 11-ig – megérkezne. Ha a futárcég kétszeri kézbesítése ellenére mégsem, az értesítés alapján
késõbb személyesen vagy meghatalmazással átvehetõ. – Örülünk a csomagnak. Nem az értéket kell nézni, hanem
a jó szándékot, hogy adnak. Minden évben megköszönjük – nyilatkozta szerkesztõségünknek egy nyugdíjas.

Szavazzon Ön is Nyíregyházára!

Elindult az elsõ Nõk Lapja Travel Awards verseny, ahol
a turizmus szolgáltatói mérik össze népszerûségüket. Az
online szavazáson szállodák, vendéglátóhelyek, utazási
irodák és városok – köztük Nyíregyháza is – versenybe
szállt. Hogy miért érdemes városunkra szavazni a Nyír-
egyházi Turisztikai Nonprofit Kft. szerint? Az attrakciók
városában minden látnivaló egy karnyújtásnyira elérhe-
tõ. Nyüzsgõ belvárosa izgalmas élményelemekkel, to-
ronykilátóval, interaktív várostörténeti kiállítással és vir-
tuális idõutazással csábít. Sóstógyógyfürdõn kihagyhatat-
lan az Európa legjobbjának választott Nyíregyházi Állat-
park, a díjnyertes és többgenerációs Aquarius Élményfür-
dõ, a szezonálisan mûködõ zenélõ szökõkút, valamint a
Sóstói Múzeumfalu, ahol él és élmény a hagyomány. A
szavazás 2023. november 21. éjfélig tart, sorsolás 2023.
november 22-én 14:00 órakor lesz. A szavazók között
egy 2 fõs, 2 éjszakás wellnesshétvégét sorsolnak ki, fél-
panziós ellátással, 5 csillagos szállodában. A szavazás
folyamata: keresse fel a noklapja.hu/travelawards-
szavazas oldalt, „egyéb vidéki régiók” kategóriájában
válassza ki a turisztikai városokat, válassza ki Nyír-
egyházát, rögzítse szavazatát a lap alján. Legyen Nyír-
egyháza az ország legjobb turisztikai városa!

Kötelezõ a maszkviselés

A Szabolcs-Szatmár-
Bereg Vármegyei Oktató-
kórház hivatalos közösségi
oldalán adott tájékoztatást
arról, hogy a fertõzõ meg-
betegedések számának
emelkedése miatt, 2023.
november 8-ától, szerdától
valamennyi tagkórházuk-
ban (Nyíregyházi Jósa And-
rás Tagkórház és Sóstói úti
telephelye, Nagykállói
Sántha Kálmán Tagkórház,
Mátészalkai Tagkórház,
Fehérgyarmati Tagkórház, Vásárosnaményi Tagkórház,
Nyírbátori Szakrendelõ) kötelezõ a maszkviselés a járó-
és fekvõbeteg-ellátást végzõ részlegeken. Mint írták,
a járóbetegek és a látogatók az udvaron nem kötele-
sek a maszkviselésre, de az épületeken belül és a kór-
termekben igen. – Az osztályokon ápolt betegeinknek
a kórtermekben nem kell maszkot hordaniuk, de ami-
kor kilépnek a folyosóra, vizsgálatra mennek vagy lá-
togatót fogadnak, újra fel kell tenniük azt. Köszönjük
megértésüket és együttmûködésüket! – tette közzé a
kórház.
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Köznevelési Tanács:  együttmûködés a minõségi munkaerõért
Hetedik esztendeje mûködik az önkormányzat mel-

lett a Köznevelési Tanács, mely nem önálló jogi személy,
konzultatív, javaslattevõ testület. Rendszerint évente ülé-
sezik, elnöke a polgármester. A tanács célja, hogy kép-
viselje a köznevelési ágazatban érintett fenntartók, a di-
ákok, pedagógusok és alkalmazottak, valamint a szülõk
érdekeit, s közremûködjön az õket érintõ önkormányza-
ti döntések elõkészítésében.

2016-ban hozta létre a nyíregyházi önkormányzat a
Köznevelési Tanácsot, akkor, amikor az oktatás állami
irányítás alá került, elõbb a mûködés, majd a fenntartás
is. Az idõ igazolta, hogy a városnak szoros kapcsolata
kell legyen az oktatással, a jövõ szakembereivel – véle-
kedett a polgármester. Három téma szerepelt a múlt hét-
fõ délutáni napirenden. Az elsõ fejezet az együttmûkö-
désekrõl szólt. A minõségi munkaerõért és a fiatalok meg-
tartásáért való munka Nyíregyházán minden eddiginél
aktuálisabb, hiszen több ezer új munkahelyet kínálnak a
fiataloknak a következõ években.

Gazdaságfejlesztés: Nyíregyháza hazavár

– Nagyon nagy jelentõségû gazdaságfejlesztési program
zajlik a városban, amelynek már vannak látható eredmé-
nyei. A következõ években egyre nagyobb kihívást jelent
majd a szakképzett munkaerõ biztosítása is. Ugyanakkor
a városvezetés elindította öt éve a „Nyíregyháza haza-
vár” programot, amelynek az a lényege, hogy azok a fia-
talok, akik itt akarnak dolgozni, élni a városban, kapjanak
lehetõséget – nyilatkozta dr. Kovács Ferenc polgármester.

Michelin terv: Klíma Freskó

A második napirendi pont a Michelin prezentációja, a
Klíma Freskó volt. A Bringafesztivál után egy klímavéde-

lemmel foglalkozó projektet terveznek évrõl évre, közös
szervezésben a várossal és a Nyíregyházi Egyetemmel.
A felsõoktatási intézményben a modellváltás kapcsán
komoly változások és pozitív eredmények tapasztalható-
ak. A mennyiségi fejlõdés együtt jár a minõségi változás-
sal is – fogalmazott a polgármester. A Köznevelési Ta-
nács ülésén a többszintû, fejlõdõ pedagógusképzésrõl szólt
az általános rektorhelyettes. Az alap- és mesterképzés,
az osztatlan tanárképzés, vagy a továbbképzés kapcsán
kínált lehetõségekrõl jöttek meghallgatni a köznevelési
intézmények visszajelzését. Egyéb szakterületen a duá-
lis képzés mellett megjelent egy újabb képzési forma.

Egyetem: képzés a gyakorlat jegyében

– A kooperatív képzés szintén egy gyakorlatorientált kép-
zési forma, és alapvetõen abban tér el a duális képzéstõl,
hogy nem az elsõ hónapoktól kapcsolódik be a diák, mint a
duálisnál, hanem négy félévet le kell zárni az egyetemi
képzésben, és ezt követõen jelentkezhet azoknál a cégek-
nél, akik ezt a képzési formát meghirdetik. Nagyjából ez
egy gyakornoki programnak megfelelõ képzési formát je-

lent, és jelenleg is már több partnerünk van, nemcsak Nyír-
egyházáról, hanem a vármegyébõl is, és ezt a palettát sze-
retnénk a jövõben is szélesíteni – tájékoztatott dr. Kovács
Zoltán, a Nyíregyházi Egyetem általános rektorhelyettese.

Kedvükre valót választhassanak a fiatalok

– A Nyíregyházi Szakképzési Centrum mindent meg-
tesz azért, hogy 20 ágazatban, 65 szakmában képezzen,
és gyakorlatilag a rugalmas tanulási utaktól az okleveles
technikusi képzésig szakmát, szakképesítést adunk a fia-
talok és a felnõttek kezébe. Azt gondolom, ezt a felada-
tot csak közösen, együtt gondolkodva lehet folytatni –
mondta a Nyíregyházi Szakképzési Centrum fõigazgató-
ja, Gurbánné Papp Mária. Együtt kell gondolkodni a pá-
lyaorientációban, és arról is, hogy a cégek támogatásá-
val hogyan tudnak minél több szakmát megismerni a di-
ákok, hogy minél több fiatal választhasson kedvére való
munkát. Mindemellett nyilván a felsõfokú végzettséggel
rendelkezõ szakembereknek is jelentõs szerepe van ezek-
nél a cégeknél – zárta gondolatait a fõigazgató.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Szerethetõ Nyíregyházi Egyetem: nyílt napon mutatták be a palettát
Nyílt napot tartott a Nyíregyházi Egyetem november

7-én. Az intézetek bemutatták az általuk kínált színes
képzési palettát. Az intézmény új szakok meghirdetésé-
re is készül, melyek már jövõ év szeptemberétõl indul-
nak. A szlogen a szerethetõ egyetem, mely tükrözi a csa-
ládias hangulatot, a biztonságot és a színvonalas okta-
tást.

Diákok százai kanyarogtak a standok között a Nyír-
egyházi Egyetem Kodály termében. Az elmúlt év felvé-
teli adatai kimagasló eredményt mutattak: az intézmény
rekorder lett a felvett hallgatói szám növekedését illetõ-

en. 2024-ben többek között 25 alapképzési szakot és több
mint 18 mesterképzési szakot kínálnak a szakirányú to-
vábbképzések mellett. – Még nem vagyok biztos benne,
hogy hova szeretnék menni továbbtanulni. Megnézek több
egyetemet, eddig a nyíregyházi nagyon tetszik. Különö-

sen a szociálpedagógián gondolkodom – mondta kérdé-
sünkre az egyik középiskolás.

Piacképes tudást adó képzések

A nyílt napon a hivatalos tájékoztató mellett az érdek-
lõdõk a standoknál széles körû információkat kaptak az
intézetekrõl, melyek olyan tudást és gyakorlati oktatást
biztosítanak, melyekkel megtalálhatják számításaikat
akár a régió munkaerõpiacán. – A Matematika és Infor-
matika Intézet képzései nagyon népszerûek. Ezek közül
kiemelkedik a programtervezõ informatikus, illetve idén
már nappali tagozaton is megy a mérnökinformatikus-
képzés. Gyakorlatilag ez a két képzési forma számtalan
olyan lehetõséget biztosít majd a végzetteknek, hogy a
piacon maximálisan megállják majd a helyüket ezzel a
tudással, amit itt kapnak. Specialitásunk a gyakorlatra
való felkészítés. A Nyíregyházi Egyetem az alkalmazott
tudományok egyeteme. Ennek megfelelõen ez a mi kép-
zéseinkben megjelenik, például közös óratartásunk van
két céggel is – mondta el Tanyiné dr. Kocsis Anikó, a
Matematika és Informatika Intézet vezetõje.

Új szakok indulnak

A szakok között újdonság lesz a földrajz, az informati-
kus-könyvtáros, vagy a környezettan mesterképzés, emel-
lett angol nyelven is több szakot fognak meghirdetni. Ta-
valy a gazdaságtudományi, a mûszaki, az agrár, vala-
mint a pedagógusképzések örvendtek a legnagyobb nép-
szerûségnek.

Egyre több külföldi hallgató

A Nyíregyházi Egyetem tovább ápolja a külföldi hall-
gatókra építõ programot. – A nemzetköziesítés egy na-
gyon fontos stratégiai célkitûzése az egyetemnek. Már
idén is több mint 120 hallgatót köszönthettünk, ezt a szá-
mot szeretnénk növelni a ’24-es felvételi eljárásban. Nem
titkolt célunk, hogy a külföldi hallgatók részarányát ko-
molyan szeretnénk növelni a következõ években – emel-
te ki dr. Kovács Zoltán általános rektorhelyettes.

A jelentkezési határidõ 2024. február 15. A felvi.hu
felület decembertõl nyílik meg, addig az érdeklõdõk
további információkat a Nyíregyházi Egyetem honlap-
ján találnak.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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A jövõ évi önkormányzati választásokkal kapcsolatos
teendõkrõl tájékoztatta a Megyei Jogú Városok Szövet-
ségének tagjait Dukai Miklós államtitkár Nyíregyházán.
Városunkban találkoztak a szövetség tagjai a kétnapos
Jegyzõi Kollégium ülésein. A kormányzat 2010 óta fo-
lyamatosan partnerként kezeli az önkormányzatokat,
számos egyeztetést folytatnak a települések vezetõivel
és a helyi döntéshozókkal – emelte ki az államtitkár.

A 25 tagot számláló Megyei Jogú Városok Szövetsége
ezúttal Nyíregyházán tartotta kétnapos jegyzõi kollégiu-
mi ülését. Szekeres Antal, Debrecen címzetes fõjegyzõ-
je az ülés elõtti sajtótájékoztatón a Hotel Pangeában ki-

emelte, nívós szakmai programokkal készültek. A múlt
keddi megnyitón dr. Kovács Ferenc polgármester mon-
dott köszöntõt, aki bemutatta Nyíregyháza elmúlt évek-
beli fejlõdését, és örömét fejezte ki, hogy itt találkoznak
a polgármesterek és a jegyzõk.

Alaptörvény-módosítás alapján választunk
Június 9-én önkormányzati és európai parlamenti vá-

lasztás lesz Magyarországon, egy alaptörvény-módosítás
alapján kell lebonyolítani a két választást egy napon,
ennek köszönhetõ, hogy a 2019-ben megszerzett mandá-
tumok a választást követõen, 2024 októberéig szólnak –
mondta Dukai Miklós államtitkár Nyíregyházán. – Ez azt
is fogja eredményezni, hogy minden megválasztott pol-
gármesternek és képviselõnek a hivatalba lépése október
elsején fog bekövetkezni, onnantól fogja gyakorolni az
új képviselõ-testület és a polgármesterek a mandátumu-
kat. A jogosítványaik és kötelezettségeik is ettõl a naptól
érvényesek, ekkortól kell vagyonnyilatkozatot tenni, il-
letve az összeférhetetlenséget is megszüntetni, ha ilyen
esetlegesen fönnállna – nyilatkozta dr. Dukai Miklós, a
Belügyminisztérium önkormányzati államtitkára.

Partnerség az önkormányzatokkal
Dukai Miklós a sajtótájékoztatón kiemelte: 2010 óta a

kormány folyamatosan partnerként kezeli az önkormány-
zatokat, az elmúlt 13 évben számos egyeztetésen vettek
részt az önkormányzati döntéshozókkal. Az államtitkár
úgy fogalmazott, jelenleg a veszélyek korát éljük, a mig-
ráció, a terror, a szomszédban dúló háború és a szankci-
ók, ezek terhét mindannyian viseljük, a kormányzat pe-
dig úgy látja, csak összefogással lehet a nehézségeket
legyõzni.

15 év után ismét Nyíregyháza a helyszín
Az informatív és eredményes tanácskozás mellett vá-

rosunkban tovább erõsödtek a szakmai és emberi kapcso-
latok – szólt az összegzés a kétnapos eseményt záró saj-
tótájékoztatón a városházán. A Megyei Jogú Városok Szö-
vetsége három évtizedes múltjában már harmadszor adott
otthont Nyíregyháza a Jegyzõi Kollégium ülésének. – Na-
gyon örülök, hogy mi adhattunk helyszínt ennek a fontos
szakmai tanácskozásnak. Én polgármesterként az MJVSZ

Napirenden az európai parlamenti
és önkormányzati választás

Jegyzõi Kollégium: Nyíregyházán találkoztak a Megyei Jogú Városok Szövetségének tagjai

közgyûlésein veszek részt. Ott is mindig érdekes, aktuá-
lis témák szerepelnek napirenden. Tegnap meghallgat-
tam Dukai államtitkár úr elõadását. Eszerint azt gondo-
lom, hogy jó idõben szervezte a Jegyzõi Kollégium ezt a
tanácskozást – mondta a polgármester.

A választásra való felkészülés mellett kiemelten
fontos volt a közbeszerzési eljárások változásával
kapcsolatos tájékoztató Nyíregyháza szempontjából
is, hiszen a város gyakori és sikeres pályázó.

2024-ben európai parlamenti és ön-
kormányzati választás is lesz

A választásokkal kapcsolatos témáról Debrecen Megyei
Jogú Város címzetes fõjegyzõje szólt. – Közös eljárás kere-
tében kerül lebonyolításra az európai parlamenti, illetve a
helyi önkormányzati és polgármesteri választás. Ez egye-
dülálló a magyar közigazgatás történetében, de érdemes
lesz jól megcsinálni, mert innentõl kezdve ez lesz az eljá-
rásrend. Ez az elsõ alkalom, de ettõl kezdve ötévenként

egy közös eljárásban választjuk meg a települések polgár-
mestereit, önkormányzati képviselõit, illetve az Európai
Parlament magyarországi képviselõit – tájékoztatott a Jegy-
zõi Kollégium elnöke, dr. Szekeres Antal.

A jegyzõk szerepe az átmeneti
idõszakban

Az új testület alakuló ülésére októberben kerül sor. Jogi
értelemben várható egy átmeneti idõszak, amikor a jegy-
zõknek lesz fontos szerepe, hiszen õk biztosítják majd a
mûködés és a gazdálkodás folyamatosságát. Addig õk a
Helyi Választási Iroda vezetõi, kiemelt feladatokkal. A
Jegyzõi Kollégium elnöke bejelentette, hogy megkezdõ-
dött a választás elõkészítése, és megszülettek az elsõ
döntések. Ütemezetten folyik a munka, novemberben

várható egy technikai próba. December 1-tõl hatályba
lép annak a jogszabálycsomagnak az utolsó eleme, amely
érvényesíti a választás változó szabályait.

Nyíregyházán nem csökken a létszám
– Nálunk Nyíregyházán – szemben más városokkal –

a szeptember 1-i lakosságszám nem jelentette azt, hogy
változtatnunk kell a következõ évi választások legfonto-
sabb számain. Továbbra is 22-tagú lesz a nyíregyházi
képviselõ-testület, 15 egyéni képviselõvel és 6 kompen-
zációs listás képviselõvel. Ezt a számot kellett megálla-
pítanom határozatban, és emellett a képviselõ-testület
nemhogy kiegészül, hanem indul a polgármesterrel, te-
hát így lesz 22-tagú a képviselõ-testület – szólt a helyi
adatokról dr. Szemán Sándor címzetes fõjegyzõ.

Új alapokon a Közbeszerzési
Hatóság mûködése

– A hangsúly a beszerzésen van. Meg kell tudnunk
valósítani azokat a beszerzéseket, amelyek biztosítják
az állami és az önkormányzati szervezetek mûködését,
és meg tudják valósítani azokat a beruházásokat, projek-
teket, amelyek a települések és az államszervezet fejlõ-
dését akár infrastrukturálisan, akár bármilyen más téren
biztosítják. Ehhez segítséget kell nyújtani a közbeszer-
zési eljárások lefolytatására kötelezett szervezeteknek.
A joganyag nagyon gyorsan változik, nagyon nagy mére-
teket ölt a közbeszerzési joganyag terjedelme. Nem elég,
hogy van egy hazai közbeszerzési törvényünk, van hoz-
zá kapcsolódóan 20–30 végrehajtási rendeletünk. Van-
nak európai uniós irányelvek, európai uniós rendeletek,
közbeszerzési döntõbizottsági határozatok, bírósági íté-
letek, európai bírósági ítéletek és európai bizottsági irány-
mutatások is, amelyeket mind alkalmazni kell egy-egy
közbeszerzési eljárásban. Ez egy nagyon bonyolult és
összetett joganyag, amelyben szüksége van segítségre a
közbeszerzési eljárás lefolytatására kötelezett szerveze-
teknek – sorolta a szabályokat a sajtótájékoztatón dr.
Kovács László, a Közbeszerzési Hatóság elnöke.

Digitalizáció, tisztaság, nyilvánosság
Az elmúlt hónapok változásáról szólva említett két

kiemelt témát az elnök. Az elsõ technikai dolog: az ûr-
lapok helyett informatikai szemléletûre álltak át a hir-
detmények. A másik téma, az összeférhetetlenségi prob-
léma kérdése. A verseny tisztasága, és a nyilvánosság a
cél, valamint az, hogy mindig a legjobb ajánlatot tevõt
válasszák ki a gazdasági élet szereplõi közül – szólt a
téma kapcsán a Közbeszerzési Hatóság elnöke.

(Szerzõ: Nagy Boglárka, Matyasovszki Edit)
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Generációk óta az Ókistelekiszõlõ az otthona Mussó
Lászlónak (FIDESZ-KDNP), mely szerves része annak a
választókerületnek, melynek érdekeiért dolgozik – sor-
rendben a harmadik ciklusban. A 2010 óta folyamatosan
mandátumot szerzõ képviselõ körzetében – aki civilben
közlekedésgépész-technikus, bõrmûves népi ipar-
mûvész, valamint oktatja is a bõrmûves szak-
mát – nagyberuházások is megvalósultak az
elmúlt években.

Mussó László Váci Mihály szülõházától
nem messze látta meg a napvilágot, apai
nagyszülei családi házában, amit nagyapja
101 esztendeje vásárolt meg Amerikából
hazatelepülve. Anyai felmenõi pedig még az
1800-as évek végén Ókistelekiszõlõben jártak
iskolába, így értelemszerûen kötõdik e térség-
hez, az itt lévõ családi birtokhoz, a tanyán lévõ
lovakhoz. Az utóbbi években a bõrmûvesség is
élete része lett.

Népi iparmûvész
Annak idején közlekedésgépész-technikusként végzett

még a Kossuthban, dolgozott garázsmesterként, gépjár-
mû mûszaki szaktanácsadóként is, majd a karikásostor-

készítés vitte a bõrmûves tanulmányok irányába – ma-
napság ilyen találkozókat is szervez –, miközben Békés-
csabán bõrmûves és bõrmûves-oktatói szakképesítést szer-
zett. Iskolai vizsgamunkái ki voltak állítva a Néprajzi
Múzeumban, 2019-ben a Hagyományok Háza népi ipar-
mûvész címmel ismerte el munkásságát, azóta is több
helyezést és különdíjat szerzett választott szakmájában
országos megmérettetéseken, önálló kiállítása is volt s a
terület oktatójává is vált. Mára az idén 25 esztendõs
Aranykapu Népmûvészeti Egyesület elnöke.

Harmadik ciklusban
A családi tanya mellett található, „Mussó-lapos” az

általános iskola kirándulóhelye volt, ami tulajdonképpen
egy félsziget volt magas vízállás idején – s milyen a sors,

tágabb értelemben ezzel kezdõdött képviselõi munkája
is. – Már 2002-tõl segítettem a területen dolgozó polgári
jelöltek munkáját, s 2010-ben kértek fel elõször indulás-
ra. Úgymond ismeretlenként 50 százalék feletti ered-
ménnyel kaptam mandátumot, amit azóta kétszer megis-

mételtem úgy, hogy ebben a térségben minden választá-
son – beleértve az országgyûlésit és európai parlamentit
is – mindig a nemzeti-konzervatív oldal kapta a legtöbb
szavazatot – sorolta Mussó László (FIDESZ-KDNP).

Csapadékvíz-elvezetés
több helyen

– Pont a korábbi fejlesztések elmaradá-
sa miatt kialakult nagy belvizes helyzet-
tel kezdõdött az elsõ ciklusom, azóta a
városvezetés évekre elõremutató stratégi-
át dolgozott ki a csapadékvíz-elvezetés te-
rületén is. A munka folyamatosan halad eb-

ben a választókerületben is, a jól ismert na-
gyobb fejlesztések (Bujtosi Városliget, Nyír-

szõlõs, Malomkert, záportározók) mellett.
Amellett, hogy van még tennivaló, megoldó-
dott a probléma a Csemete, Kéményseprõ és
Kilátó, valamint a Korong utcán, tehát még

földutas részen is. De a komplexebb fejlesztések része-
ként is mindig figyeltek erre a szempontra, például a Tünde
utcán, a Lujza utcán, míg a Tüzér utcán nagy gerincve-
zeték-fejlesztés történt.

Útépítések az önkormányzattal
– S ha már utak: mivel a választókörzet jó része belvá-

roson kívülre esik, természetesen ezzel van a legtöbb te-
endõ, az évtizedes örökségek miatt. Mivel az esõs idõ-
szakokban még sok a nehezen járható út, az önkormány-
zat és a lakosság bevonásával programot indítottunk a le-
maradások ledolgozására. Jól ismert tény, hogy a város
úgy tud segíteni, ha a szabályozási nyomvonalnak megfe-
lelõ területfelajánlás megtörténik, erre sajnos nem minden
lakó volt hajlandó, megakasztva ezzel a folyamatokat,
pedig sok fórumot is tartottunk. 9 út lett megtervezve, ezért
eddig ettõl kevesebb készült el. Megépült a Gálya, Füre-
di, Meggyfa, Gömb, Hegedû utca, Hegedû köz, részint a
kormányzati ötmilliárdos programból, valamint korábban.
A szándékok között szerepel a Korong, Tövis, Matróz, és a
Bor utca is tervezésre került. Aszfaltburkolatot kapott a

Bogyó, Kulcsár, Lombkorona, Lombkorona köz, Gyûrû egy
szakasza, Mohács befejezõ szakasza. Újraaszfaltozva a
Tallér, a Kilátó, a Tábor, s a Nagyvárad utca.

Megvalósult a szennyvízprogram
– Még részben az utaknál maradva, érdemes az össze-

függések miatt kicsit visszább is menni az idõben. Keve-
sen emlékeznek már rá, de 2010 után meg kellett mente-
nie a városvezetésnek a majdnem elúszó szennyvízprog-
ramot, mely jelentõs részben megoldotta ezt a problémát
a térségben is. Viszont ez is együtt járt az utak helyreál-
lításával, így a Kéményseprõ, Csemete, Folyóka, Koszo-
rú, Gyík és a Lejtõ utca egy szakasza is új aszfaltot ka-
pott akkoriban.

Érkert, nagykörút
– A választókerület azonban ettõl sokkal összetettebb,

s igyekszem a városvezetéssel együtt minden területre
figyelni. Érinti részben az Érkertet, ahol néhány évvel
ezelõtt egy jelentõs városrészrehabilitációs program zaj-

lott. Az engem érintõ részen kondipark is született, meg-
újult a játszótér, valamint kutyafuttató készült, járdák re-
konstrukciója valósult meg, és a rendõrség elõtti tér is
megszépült. S ne feledjük, itt, a Móricz Zs. utca és a
Simai út környékén halad a város egyik legjelentõsebb
most folyó beruházása, a nagykörút befejezése. Óriási
eredmény, hogy négy évtized múltán sikerült a hiányzó
1,2 kilométeres szakaszt is négysávossá építeni. Tudjuk,

hogy mint minden beruházás, ez is sok kellemetlenség-
gel jár, de hónapokon belül élvezni fogjuk az elõnyeit.

Kerékpárutak, csomópontok
– Feltétlenül érdemes kiemelni a Tünde utca komplex

fejlesztését, mely egyébként a város egyik fontos ipari és
lakóövezetét is jelenti – gondoljunk csak az egyik leg-
utóbbira, az egyik nagyfoglalkoztató, a Hübner óriási
bõvítésére. Ennek részeként nemcsak új aszfaltszõnyeg
és csapadékvíz-elvezetés készült, hanem minõségi ke-
rékpárút is, mely átszeli a választókerületet. Sõt, csatla-
kozik egy másik fontos szakaszhoz, ami szintén ennek a
körzetnek a része. A Kállói úton is fut Borbánya felé egy
másik, mely szintén nemrég vált a már 80 kilométeresre
duzzadó városi kerékpárút-hálózat részévé. S úgymond a
kettõ között kell hangsúlyozni egy olyan beruházást, mely
a városi csomópont-átalakítási stratégia egyik jelentõs ele-
me, a körforgalom megszületése a Kállói út–Tünde utca
keresztezõdésében. A kerület egyébként egészen az
Örökösföld széléig ér, ahol szintén meg kell említeni a
Törzs és Semmelweis utca csatlakozásánál elkészült kör-
forgalmat. Ebben a térségben – beleértve a Szilvavölgy
lakóparkot – dinamikusan nõ az ingatlanok száma is,
komplett lakóparkok nõttek ki a földbõl.

Képviselõi sorozat:  12. választókerület: Mussó László

A Tünde utca komplex felújítása nagyban érintette a
választókerületet

A 40 éve csonkán hagyott nagykörút bezárása az egész
város közlekedésére hatással lesz

Mussó László
(FIDESZ-KDNP)

A Kállói úti kerékpárút is a 80 kilométeres városi
hálózat része

Az Érkert rehabilitációs programjának ma is látszanak
az eredményei

A Törzs utcai körforgalomra is nagy szükség volt,
Örökösföld mellett lakóparkok nõnek ki a földbõl

Polgárõrség a közösségért
– De visszatérve a kiindulóponthoz: a városi progra-

mok egyikeként a Koszorú utcai óvodát is érintette az
intézményfelújítás, s azon dolgozunk, hogy legyen kö-
zösségi tere is a városrésznek. A biztonságra is figyelünk
Ókistelekiszõlõben. Ott voltam a városrészi polgárõrség
alapítói között a 2010-es évek elején, melyet egy dara-
big vezettem is. Mai napig is támogatója és aktív tagja
vagyok, hiszen fontos a közösség szolgálata, az odafi-
gyelés, az értékeink védelme.       (Szerzõ: Tarczy Gyula)
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TÁJÉKOZTATÁS
a rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre jogosul-

tak részére történõ pénzbeli támogatás kézbesítésérõl

Tájékoztatjuk ügyfeleinket, hogy a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi igaz-
gatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény (továbbiakban Gyvt.) 20/A. § (1) bekezdése
értelmében a települési önkormányzat jegyzõje annak a gyermeknek, fiatal fel-
nõttnek, akinek rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre való jogosultsága a
tárgyév november 1-jén fennáll, a tárgyév november hónapjára tekintettel, alap-
összegû (6000 Ft) pénzbeli támogatást folyósít.

A Gyvt. 20/A. § (2) bekezdése értelmében a települési önkormányzat jegyzõje
annak a gyermeknek, fiatal felnõttnek, akinek a 67/A. § szerinti hátrányos vagy
halmozottan hátrányos helyzete és rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre
való jogosultsága a gyámhatóság határozata alapján a tárgyév november 1-jén
fennáll, a tárgyév november hónapjára tekintettel, emelt összegû (6500 Ft) pénz-
beli támogatást folyósít.

A gyámhatóságokról, valamint a gyermekvédelmi és gyámügyi eljárásról szóló
149/1997. (IX. 10.) Korm. rendelet 68. § (5) bekezdése alapján önkormányzatunk a
tárgyév november hónapjára tekintettel járó támogatás tekintetében 2023. no-
vember 25-éig gondoskodik a jogosultak részére történõ folyósításáról.

Tájékoztatjuk, hogy a Magyar Posta Zrt. sikertelen kézbesítés esetén kézbesítési
értesítõt hagy a lakcímen, amelyen tájékoztatja a jogosultat az átvétel módjáról,
idejérõl. A jogosultnak a kézbesítés megkísérlését követõ 10. munkanapig van
módja a postahelyen a küldeményt átvenni. A határidõ eredménytelen elteltét
követõen az át nem vett küldemények az önkormányzat részére visszaküldésre
kerülnek.

Az önkormányzat részére visszaküldött pénzbeli támogatás jogosultjait értesítõ
levélben tájékoztatjuk a részükre járó pénzösszeg átvételének helyérõl és az ügy-
félfogadási idõrõl.

Felhívjuk figyelmüket, hogy amennyiben a gyermek(ek) rendszeres gyermek-
védelmi kedvezményre való jogosultsága, valamint hátrányos vagy halmozottan
hátrányos helyzete és rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre való jogosult-
sága 2023. november 1. napján fennállt, azonban a pénzbeli támogatást 2023.
november 30. napjáig nem kapták meg, azt legkésõbb 2023. december 4. napjá-
ig jelezzék a Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal 42/524-589-
es telefonszámán.

Élményfürdõ 2023. november 13.
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Pályázati felhívás
A „RÁSZORULÓ HALLGATÓKÉRT KÖZALAPÍTVÁNY” Kuratóriuma pályázatot ír
ki egyszeri vissza nem térítendõ támogatás elnyerésére, felsõfokú tanulmányokat
folytató hallgatók részére.

FELTÉTELEK:
– legalább 5 éves nyíregyházi állandó lakóhely;
– elsõ diploma megszerzésére vonatkozó felsõoktatási aktív hallgatói jogviszony

(BSC, MSC, osztatlan képzés);
– jó tanulmányi eredmény (minimum 3,51-es átlageredmény kumulált átlag alap-

ján);
– a családban az egy fõre jutó havi nettó jövedelem nem haladhatja meg a szoci-

ális vetítési alap négyszeresét, azaz 400%-át, azaz 114 000 forintot.

A pályázathoz kérjük benyújtani:
1.) adatlapot (letölthetõ: www.nyiregyhaza.hu, személyesen átvehetõ a Polgármes-

teri Hivatal Szociális és Köznevelési Osztály Titkárságán, B. épület I. emelet
102. szoba);

2.) a 16. életévüket betöltött tanulók esetén érvényes diákigazolvány másolata,
vagy az azt helyettesítõ OKTIG rendszerbõl kiállított QR-kódos igazolás;

3.) a felsõfokú tanulmányi eredményt dokumentáló, az elõzõ félév kumulált tanul-
mányi átlagát tartalmazó Tanulmányi Osztály által hitelesített irat másolatát
(legutóbbi lezárt félévi eredmény, elektronikus vagy hagyományos leckekönyv
másolata, mely tartalmazza a kumulált átlagot);

4.) aktív hallgatói jogviszony igazolása (a 2. pontban foglaltakkal azonos módon);
5.) a felvételi eljárás során elért pontszám hitelt érdemlõ igazolása (elsõ évfolya-

mos pályázó esetében);
6.) az egy fõre jutó családi jövedelem igazolását (utolsó havi nettó bér, önfoglal-

koztató esetén NAV és a könyvelõ által kiállított igazolás, gyerektartás, családi
pótlék, árvasági ellátás igazolása, nyilatkozatok stb.);

7.) a legalább 5 éves nyíregyházi állandó lakhely igazolását (lakcímkártyával,
vagy Okmányiroda által igazoltan).

A pályázatok benyújtásának határideje: 2023. november 24.

CÍM: Polgármesteri Hivatal, Szociális és Köznevelési Osztály
4400 NYÍREGYHÁZA, KOSSUTH TÉR 1.
A BORÍTÉKRA FELTÉTLENÜL ÍRJÁK RÁ:

RÁSZORULÓ HALLGATÓKÉRT KÖZALAPÍTVÁNY
A Kuratórium fenntartja azt a jogát, hogy a szociális körülményeket helyszíni

látogatás során ellenõrizze. A Kuratórium döntését követõen írásban értesítjük a
pályázókat az eredményrõl.

A pályázattal kapcsolatos bõvebb felvilágosítás a Szociális és Köznevelési
Osztályon (telefon: 42/524-585) kérhetõ.

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

Aquarius: ötcsillagos élmény Nyíregyházán!
Folyamatosan bõvül az Aquarius Élményfürdõ kedvez-

ményezettjeinek és programkínálatának köre, hangzott
el a Magyar Turisztikai Minõségtanúsító Testülettõl a na-
pokban ismét 5 csillagos minõsítést kapott intézmény múlt
csütörtöki sajtótájékoztatóján. A fürdõ a sárvárival kö-
zösen elsõként tudhatja magának a védjegyet az új mi-
nõsítési rendszerben.

Bõvült a kedvezményezettek köre
Egy sikeres nyár után folytatja a munkát a Sóstó-Gyógy-

fürdõk Zrt. élményfürdõje. A minõségre való odafigyelés
mellett gondoltak a nyíregyháziakra is, hiszen október-
ben minden Nyíregyházán tanuló 1. osztályos ingyen él-
vezhette a vízi világot, a nyugdíjasok pedig minden hét-
fõn és csütörtökön kedvezményesen látogathatták az él-
ményfürdõt – ez utóbbi most bõvült kétnaposra, s nyárig
folytatódik. – Úgy látjuk, hogy foglalkoznak a nyugdí-

jasokkal. Kétszer egy héten kevesebb pénzért tudunk jön-
ni, ezt ki is akarjuk használni. Ez tiszta egészség – mondta
a helyszínen az egyik fürdõvendég.

Kedvezmények mellett
szaunaprogramok

A fürdõzõk novemberben számíthatnak többek között
az október 1-tõl bevezetett szaunaprogramok színesíté-
sére, újabb „termál-napokra” az élményfürdõben. Az
októberben bevezetett „termál-napok” program elsõsor-
ban a felnõtteket szólította meg. Az akciót a sikere miatt
novemberben megismétlik. November 15-tõl a családi
jegyárak határozatlan idõre csökkennek. – Eldöntöttük,
hogy november 18-tól bevezetünk egy szombatonkénti

éjszakai szaunaprogramot. Kifejezetten a szaunakultúra
népszerûsítését szeretnénk megvalósítani, egy magas szín-
vonalú szaunázást és éjszakai fürdõzést biztosítunk a
vendégeknek. Nemcsak saját szaunamestereink lesznek
jelen, hanem nemzetközileg is jegyzett vendég-szauna-
mestereket is fogadunk – számolt be a következõ idõ-
szak szaunaprogramjairól Matavovszky Dániel, a Sóstó-
Gyógyfürdõk Zrt. vezérigazgatója.

Sikeres az akció
Az októberi „termál-napok” akció bizonyult eddig a

legsikeresebbnek, az egy évvel korábbi vendégszámmal
összehasonlítva azon a héten több mint másfélszer töb-
ben érkeztek az Aquariusba. Az élményfürdõ hétfõtõl
vasárnapig várja a fürdõzni vágyókat.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Matavovszky Dániel a napokban vette át az elismerést
Bükfürdõn
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Az elhurcoltakra emlékeztek az Északi temetõben
A Szovjetunióba, 1944. november 2-án kényszer-

munkára elhurcoltakról emlékeztek meg Nyíregyhá-
zán. A november 3-ai megemlékezésen a történelmi
egyházak képviselõi mellett beszédet mondott dr. Ko-
vács Ferenc, Nyíregyháza Megyei Jogú Város polgár-
mestere is.

A Vörös Hadsereg katonái mintegy 2300 nyíregyházi
és több százezer magyar polgárt tereltek össze és vittek
el málenkij robotra, akik közül alig néhány százan tértek
haza Nyíregyházára. A szovjet hadsereg által elfoglalt
magyar területeken szovjet katonák a nyílt utcáról gyûj-
töttek és vittek el magyarországi civileket kényszermun-

A többségük soha nem tért haza
– Édesapámat és édesanyám testvérének a férjét is

elhurcolták 1944. november 2-án, tehát lényegében a
családból két embert, és nem is tértek vissza. Ezt az
elhurcolást az egész család nagyon megszenvedte. Az
ember lelkében még ma is él – mesélte el személyes
történetét Dorjánszky Mihályné hozzátartozó. A fõhaj-
táson a történelmi egyházak jelenlévõ képviselõi öku-
menikus szolgálat keretében mondtak közös imát az
elhurcoltakért és osztották meg személyes történeteiket
a jelenlévõkkel. A megemlékezésen jelen volt Bodnár
Máté református lelkipásztor, Csordás Gábor római ka-
tolikus plébános, Sztankó Gyöngyi evangélikus lelkész
és Kocsis Dániel görögkatolikus pap. – Az igazi imádsá-
got megboldogult drága apai nagyapámtól tanultam meg,
aki a Jóisten kegyelmébõl hazatérhetett a fogságból.
Amikor kérdeztük gyermeki naivsággal, kíváncsisággal,
hogy milyen is volt az a fogság, akkor nem igazán me-
sélt, csak arra kért bennünket, hogy imádkozzunk vele
és bízzuk életünket az isteni bölcsességre, aki gondos-
kodó szeretettel akar ránk vigyázni – emlékezett Kocsis
Dániel atya.

Felfoghatatlan emberi veszteség
Az elhurcoltak egy részét otthonukból, míg másokat

az utcákról szedték össze, de voltak, akiket a munka-
helyükrõl. A nyíregyházi civil lakosság tragédiája is ez a
nap, hiszen a helyi lakosok begyûjtését 1944. november
2-án kezdték meg az orosz katonák. – 1944-ben a világ-
háború szörnyûségei, a hatalmas mértékû emberi veszte-
ségek, a reménytelen harcok egy elvesztett háborúban, a
bombázások és az emiatt jelentkezõ károk, valamint az
élelmiszerhiány után már mindenki „csak” békére vá-
gyott. A lakosság hitt abban, hogy a háború borzalmai

után újra nyugodt életben lehet részük. Ezzel szemben
az ország területére egyre beljebb nyomuló Vörös Hadse-
reg által végzett „begyûjtés”, a „kis munkára” tett ígéret
végül hosszú évekig tartó szenvedést jelentett. 1944. no-
vember 2-án kezdték meg az orosz katonák a civil lakos-
ság begyûjtését Nyíregyházán – mondta dr. Kovács Fe-
renc.

2300-ból csak 300-an élték túl
A polgármester hozzátette, a Nyíregyházáról elhurcolt

2300 ártatlan civilbõl mindössze 300-an térhettek haza.
Azok, akik túlélték, sokáig arról sem beszélhettek, mi
történt velük. Az önmagát felszabadítónak nevezõ Szov-
jetunió által elfoglalt területeken százezrek és milliók
számára nem a béke, a szabadság, hanem a szülõföld-
jükrõl való elûzetés, a kényszermunka, a rabság és ki-
szolgáltatottság idõszaka következett. Az emlékezés a
Málenkij Robot emlékmû koszorúzásával és a hozzátar-
tozók tiszteletvirágainak elhelyezésével zárult.

(Szerzõ: Boros Rita)

Jótékonysági koncert
Jótékonysági koncertet adtak az Izrael elleni ter-

rortámadás áldozataiért Nyíregyházán, az evangéli-
kus nagytemplomban, november 5-én.

A tiszteletjegyek vásárlásával az áldozatok csa-
ládjainak és az árván maradt gyerekeknek segítenek.
A koncert bevételein túl egy helyi vállalkozó nagyobb
összeggel is hozzájárult a Nyíregyházi Zsidó Hitköz-
ség programjához. A rendezvényt támogatta az ön-
kormányzat is, a helyszínt a Nyíregyházi Evangéli-
kus Egyházközség biztosította, a templom teljesen
megtelt vasárnap kora este. A fellépõk között szere-
pelt Malek Andrea, Oláh Gergõ, Jáger András, Nóg-
rádi Gergely és Teszter Nelli.

A szolidaritás kifejezése

– A zsidó hitközség kezdeményezésére vagyunk
most együtt, az evangélikus egyház jóvoltából. Aki
most ide belépett, jótékonysági jegyeket vásárolha-
tott mindazok számára, akik most nagyon nehéz hely-
zetben vannak Izrael államban. Ez a koncert túlmu-
tat a jótékonysági jellegén, mert az újabb háború nem
hiányzott a világ közösségének. Nyíregyházán – mi-
vel elég sokan eljöttek – látszik, hogy sok jó szándé-
kú emberben fogalmazódott meg, hogy segít a gye-
rekeknek, az árván maradottaknak, azoknak, akik
valamilyen sérülést szenvedtek. Nyíregyházán is
összefogott a közösség azért, hogy kifejezze a szoli-
daritását a bajban lévõkkel – fogalmazott dr. Ulrich
Attila, Nyíregyháza alpolgármestere.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Az I. világháború áldozataira emlékeztek
A honvédség, a vármegyei temetkezési kft. és civil

szervezetek munkatársai 2800 darab mécsest gyújtottak
a Hõsök temetõjében, november 2-án.

– A magyar nemzet mélységes szeretettel, magasztaló
elismeréssel és hálával emlékezik meg azokról a fiairól,
akik az 1914–1918 közötti világháború alatt a hazáért
vívott súlyos küzdelmekben, a magyar nemzetnek dicsõ-
séget és hírnevet szerezve életüket feláldozták – kezdte
ünnepi beszédét Jászai Menyhért alpolgármester.

Hõsök temetõje
A mai Magyarország területén fõként olyan katonate-

metõk maradtak fent abból az idõbõl, melyek nem köz-
vetlenül a frontvonalon harcolók nyughelyei, hanem a
harctérrõl sebesülten vagy betegen hazaszállítottaké, ilyen
a nyíregyházi Hõsök temetõje is, mely az 1948-at követõ
idõszakban is fennmaradt. A megemlékezésen elhang-
zott: léte kész csoda. – A 2016–17-es hadisír- és hõsi
emlékmû-felújítási programnak, a Honvédelmi Miniszté-
riumnak és Nyíregyháza város összefogásának köszön-
hetõen ez a temetõ megújulhatott – mondta el Farkas
Gábor százados, a debreceni 3. Hadkiegészítõ és Tobor-
zó Iroda beosztott tisztje.

Törvényi védettség
– 1948 után a hatalomváltás és az akkori rendszer

emlékezetpolitikája miatt felejtésre ítélték a világhábo-
rúban elesett katonáinkat és a polgári veszteségünket is.
Hõsi sírok tízezrei, százezrei tûntek el országunkban.
2012. január 1-jétõl élveznek törvényi védettséget a hon-
védelmi kötelezettséget fegyveres vagy fegyver nélküli

teljesítése közben életüket áldozó katonák, vagy beteg-
ség, sebesülés következtében elhunytak, vagy a háború-
ban hadifogságba hurcolt katonák és polgári személyek
– tette hozzá Farkas Gábor.

2800 mécsest gyújtottak
Az elsõ világháború idején a mai Hõsök temetõje terü-

letén egy barakk-kórház mûködött. Az itt elhunyt katonák
kegyeleti helyére jelölték ki ezt a temetõt, ahol 3000 ka-
tona nyugszik. – A lélekharang volt az, melyet – elsõsor-
ban a hadisírgondozásban szolgálatot teljesítõ tartalékos
katonák ötleteként – egy páratlan társadalmi összefogás ered-
ményeként 2019-ben felállítottak. Azóta is az ünnepi meg-
emlékezés egyik fõ pontja – emlékezett vissza Kertész Jó-
zsef õrnagy, az 5. Hadkiegészítõ és Toborzó Iroda vezetõje.
Az ünnepi megemlékezésen – az 5. Hadkiegészítõ és To-
borzó Iroda közremûködésével – a Szabolcs-Szatmár-Bereg
Vármegyei Temetkezési Kft. civilek és civil szervezetek
segítségével 2800 darab mécsest gyújtottak.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

kára. Az elhurcoltak között fiatalok és idõsek, férfiak és
nõk egyaránt voltak. A több százezer némaságra ítélt
magyar áldozatnak állít emléket a minden évben meg-
szervezett megemlékezés, amelyen a megye, a város
képviselõi és hivatali dolgozói mellett a hozzátartozók
is elhelyezték az emlékezés virágait.
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Vagyongazdálkodási

Osztálya (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.) kétfordulós, nyilvános pályázat kere-
tében BÉRBEADÁS ÚTJÁN TÖRTÉNÕ HASZNOSÍTÁSRA MEGHIRDETI az alábbi
ingatlanokat.

Az elsõ fordulóban a részletes pályázati tájékoztatóban meghatározottak sze-
rinti pályázat 2023. november 21. napján (kedd) 12.00 óráig nyújtható be.

A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati tájékoztató-
ban meghatározott idõpontban kerül sor.

A részletes pályázati tájékoztató – melyben foglaltak ismerete és betartása az
érvényes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épü-
let I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/
varoshaza/ingatlan-berbeadas és https://www.nyiregyhaza.hu/palyazatok honlapok-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (30/833-8552; 42/524-
524/325) ügyfélfogadási idõben.

A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy érvényes ajánlatok esetén is a
pályázatot eredménytelennek minõsítse és egyik ajánlattevõvel se kössön szer-
zõdést.

Csehország is belehúzna az akkumulátorgyártásba
Észbe kapott Csehország, belehúzna az akkumulátor-

gyártásba – írta nemrégiben a Mandiner, majd az írás
alcímében hozzátette: Magyarország elõnye egyelõre
behozhatatlannak látszik a régióban.

A portál a Bloomberget szemlézi, melyben leírják, Cseh-
ország komoly ambíciókat dédelget, hogy a régió egyik
vezetõ autóakkumulátor-gyártó központjává váljon, miu-
tán a Volkswagen AG-val folytatott gigagyár-tárgyalások
elakadtak. Petr Fiala miniszterelnök a napokban hozta
nyilvánosságra, hogy a német óriáscég még nem döntöt-
te el a tervezett üzem megépítését. A cseh kormány azon-
ban nem várhat tovább és úgy határozott, hogy a hazai
akkumulátorgyártásba fektetnek – írta a  Bloomberg.

Átállás az elektromobilitásra
A Volkswagen vezérigazgatójával, Oliver Bluméval

folytatott megbeszélését követõ sajtótájékoztatón Fiala

kijelentette: „Nem várhatunk tovább a Volkswagen dön-
tésére. Ennek eredményeképpen Csehország az akkumu-
látorgyártás más projektekre fog összpontosítani.” Ezzel
a jelentõs irányváltással élve a cseh miniszterelnök hang-
súlyozta, hogy az autóipar elektromobilitásra való átál-
lása stratégiai fontosságú az ország számára, mivel az
autóipar közel 300 milliárd dollárt képvisel a cseh gaz-
daságban, és emellett ez az ágazat jelenleg a legnagyobb
munkaadó és exportõr.

A közeli Magyarország már elõrébb jár az akkumulá-
toripari beruházások terén, terveik szerint 2027-re az or-
szág a világ negyedik legnagyobb akkumulátorgyártó ka-
pacitásával rendelkezik majd, csak Kína, az Egyesült Ál-
lamok és Németország lesz elõttük. A lap szerint Csehor-
szág most az innováció és fenntartható gazdasági fejlõ-
dés lehetõségét látja az elektromos jármûiparban, ezért
célja, hogy középtávon a régió egyik vezetõ akkumulá-
torgyártó központjává váljon – írta a mandiner.hu.

A Bloomberg jelentése szerint Csehország jelenleg
öt potenciális befektetõvel tárgyal egy akkumulátor-
gyár építésérõl. Az érintett vállalatok nevét egyelõre
nem hozták nyilvánosságra, de a lap szerint a cseh
kormány készen áll az együttmûködésre olyan cégek-

kel, amelyek hajlandók befektetni a modern technoló-
giába és munkahelyeket teremteni. Eközben a Volks-
wagen és leányvállalata, a PowerCo már kiválasztotta
a telephelyeket az akkumulátorcellák gyártásához Né-
metországban, Spanyolországban és Kanadában.

Akkumulátorgyárakról tárgyalnak
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Modern Városok Program:  Nyíregyháza
                                              Nálunk minden megvalósult a tervekbõl: egyedi és hiánypótló

Nyíregyháza a nyertes megyeszékhelyek közé tarto-
zik a Modern Városok Program szempontjából – hang-
zott el a múlt csütörtöki, városházi sajtótájékoztatón,
melynek apropóját az adta, hogy a napokban kormány-
határozat jelent meg a nagyvárosokat érintõ
beruházássorozat felülvizsgálatról. Dr. Podlovics Roland
alpolgármester és Hagymási Gyula kabinetvezetõ rész-
letezte: nálunk minden terv megvalósult, vagy az utolsó
fázisában van, a 74 milliárdos programnak 11 kiemelt
eleme van, de a kapcsolódó fejlesztésekkel mindez elér-
te a százmilliárdos nagyságrendet.

Szinte napra pontosan nyolc évvel ezelõtt, 2015.
november 10-én Orbán Viktor miniszterelnök és dr.
Kovács Ferenc polgármester aláírta a kormányzat és
önkormányzat közötti Modern Városok Program meg-
állapodást.

2010-tõl pénzügyi konszolidáció,
adósságkezelés

Ám dr. Podlovics Roland alpolgármester visszatekin-
tõjében rámutatott, 2010-ben a fideszes városvezetés 23
milliárd forintos adósságállománnyal vette át a Csabai
Lászlóné vezette baloldali többségû önkormányzattól
Nyíregyházát, miközben a város költségvetési bevétele
nem érte el a 32 milliárdot. A FIDESZ kormányzat sie-
tett a város segítségére 2013-ban pénzügyi konszolidá-
cióval, 18 és fél milliárd forinttal, így a 2014-ig tartó
önkormányzati ciklus ennek jegyében telt. – Ez egy olyan
idõszak volt, amikor a válságkezelés, az adósságmene-
dzselés, a csõdhelyzet-közeli állapot kezelése volt a
feladata a városvezetésnek, ugyanakkor voltak olyan
projektek is, amiket be kellett fejezni – fogalmazott.

Megmentett projektek

Ezek között említette az alpolgármester azt a félbe-
hagyott szennyvízprogramot, amelyet meg kellett men-
teni, 220 kilométernyi hálózatot és egy szennyvíztele-
pet is adva a városnak, valamint a strandfürdõ fejlesz-
tése is ebbe a sorba tartozik. Ezzel párhuzamosan zaj-
lott a várható programokra való felkészülés, a vízió meg-
alkotása arról, hogy milyennek képzelünk el egy XXI.
századi nagyvárost.

Összesen 100 milliárd forint

Maga a program visszatekintve 74 milliárd forint érték-
ben valósul meg, de ez messze nem a teljes összeg. – A
Modern Városok Programmal párhuzamosan, azzal rész-
ben összefüggésben egyéb kormányzati támogatások, ha-
zai források is érkeztek ez idõszakban Nyíregyházára. Pél-
dául összesen 18,6 milliárd forint, és több részletben 8
milliárdnyi útépítési, járdaépítési forrás. Összességében,
ha Nyíregyháza visszatekint erre az idõszakra – hangsú-
lyoznám, ez az EU-s forrásokat nem tartalmazza –, 100
milliárd forint értékben kapott Nyíregyháza tisztán fej-
lesztésekre kormányzati, állami forrásokat!

Kultúra, szabadidõ, turizmus

A tájékoztatón Hagymási Gyula részletezte röviden a
Modern Városok Program elemeit. A kabinetvezetõ kiemel-
te, ezek egy része önkormányzati, másik hányada állami
beruházásban készült el, amit egy komoly projektfejlesz-
tési munka elõzött meg. Az önkormányzat égisze alatt
készült el a ma már Kulturális Negyednek nevezett bel-
városi pihenõövezetben a mûemléki Kállay-kúria felújí-
tása két ütemben, a Kállay Gyûjtemény otthonaként, va-
lamint a szomszédos téren a közel ezerfõsre bõvült Ró-
zsakert Szabadtéri Színpad rekonstrukciója, mely zajvé-
dõ falakkal készült el, s a jövõ év elsõ felére fejezõdik be
az állatparki, Európában is egyedinek számító Jégkorszak
Interaktív Állatbemutató megépítése.

Sport, vendéglátás, szállás

A korábbi, elhanyagolt NYVSC telephelyen született meg
a Közép-Európában egyedülálló Atlétikai Centrum, azóta
fedettpályás országos bajnokságoknak is helyet adva, in-
gyenesen használható lakossági, külsõ rekortán futópályá-
val, sõt, sportszállóval. – Egyedülálló a Modern Városok
Program Nyíregyházán abból a szempontból is, hogy a prog-
ramnak köszönhetõen három szálloda is elkészült. Az egyik,
ebben a sportcentrumban egy sportszálló, egy 48 férõhe-
lyes, ami a minõsítés alapján is háromcsillagos, étterem-
mel, konyhai résszel, s edzõtáborokra is alkalmas a komp-
lexum – hívta fel a figyelmet. A másik két szálloda Sóstón
valósult meg. Az egyik hiánypótló jelleggel, hiszen a
Hunguest üzemeltetésében lévõ, 120 szobás hotel konfe-
renciákra is alkalmas, kihasználtsága is igazolja létét, a
másik pedig a különleges, tematikus, díjazott állatparki
szálló, a Pangea.

Közlekedésfejlesztés

A közlekedésfejlesztés is hangsúlyt kapott a megálla-
podásban, hiszen teljes egészében elkészült a közked-
velt, sokak által használt Tokajig vezetõ kerékpárút, meg-
valósult az áteresztõképesség növelése jegyében a Mezõ-
Bethlen-Vasgyár utca csomópontjának átépítése is. Ez
egyébként egy mozaikszerûen egymásra épülõ fejlesz-
téssorozat egyik eleme, melynek része a Tiszavasvári úti
felüljáró most teljessé váló rekonstrukciója, a híd másik
oldalán lévõ lámpás csomóponttal, a Derkovits utca és a
Szélsõbokori út komplex felújításával. – A megállapodás
része a nyugati elkerülõ megépítése Nyírszõlõsig, melyet
már elég régóta használhatunk, amivel bekapcsoltuk ezt
a városrészt is az M3-as autópálya gyorsabb elérésébe –
emelte ki a kabinetvezetõ.

Közösségi tér és zöldcélok

Mint elhangzott, ennek a csomagnak a része a szintén
jövõ év elsõ felére elkészülõ Városi Stadion, sportközpont-
tal és közösségi sportolásra alkalmas rekortánpályával,
valamint az új autóbusz-telephely, mely a 2018-ban for-
galomban lévõ gázüzemû buszok otthona, melyek éven-
te 2500 kilogramm károsanyag-kibocsátástól kímélik meg
a nyíregyháziakat.

Hiánypótló beruházások

Az alpolgármester kiemelte, ezzel párhuzamosan, a
programhoz kapcsolódva valósultak meg kormányzati se-
gítséggel fontos más projektek is. – A párhuzamos projek-
tekrõl is szót kell ejteni, melyek egyrészt sportjellegûek,
ilyen például a BUSZACSA felújítása, a Városi Uszoda, a
most már Continental Aréna mellett, vagy a jégpálya –
ezek szintén ebben az idõszakban, kormányzati forrásból
valósultak meg.

Az alpolgármester összefoglalva kiemelte, Nyíregy-
háza a Modern Városok Program nyertes megyeszék-
helyei közé tartozik, hiszen a városvezetés tartalom-
mal töltötte meg, és a kormányzattal együttmûködve
meg is valósította a programot, melyért köszönetet
mondott a nyíregyháziaknak és a tervezésben-kivite-
lezésben dolgozó partnereknek.

Hagymási Gyula és dr. Podlovics Roland a
sajtótájékoztatón



Fejlesztés 2023. november 13. 9

a nyertes megyeszékhelyek között!
  fejlesztések, összesen 100 milliárdos nagyságrendben

IMCS-, aluljáró-, északi elkerülõ-tervek

Ám, mint kiemelte, a folyamat nem áll meg, hiszen egy-
részt készülnek a vasútállomási Intermodális Csomópont
tervei, mely nagyszámú parkolót, valamint a vasúti és busz-
forgalom összehangolását is biztosítaná, s ami a nagykör-
út idei befejezésével van összefüggésben – mint elhang-
zott: ezt is sokan ígérgették korábban, a mostani vezetés
azonban meg is valósítja –, nemsokára megvannak az en-
gedélyes tervei a Tokaji úti vasúti aluljárónak, és a teljes
körgyûrûhöz hiányzó északi elkerülõ nyomvonalkijelölése,
környezethasználati engedélye is nemsokára komplett.

Az ipari park fejlesztése is folyamatban

Dr. Podlovics Roland megjegyezte, a Déli Ipari Park
infrastrukturális fejlesztésére már eddig 150 milliárd fo-
rint értékben érkezett beruházási támogatás a kormány-
zat részérõl, a gazdaságfejlesztési célokkal összhangban.
– Látható, hogy a mostani városvezetésnek referenciája
van arra, hogy határidõben, jó minõségben, a vonatkozó
eljárásrend szerint tud megvalósítani sikeresen projekte-
ket, az ipari park fejlesztése hasonlóan jó minõségben
kell megvalósuljon. Ezek között is vannak olyan projekt-

elemek, amik a lakosság számára is hordoznak közvet-
len elõnyöket – fogalmazott.

Plusz: EU források

A Modern Városok Program sajtóeseményén elhangzott:
külön tájékoztatót érne meg, ahol bemutatnák a több mint
50 milliárd forintnyi európai uniós forrás felhasználásával
elkészült fejlesztéseket.

A Modern Városok Program
11 alapvetõ eleme

Nyugati elkerülõ újabb üteme

Nyíregyháza–Tokaj kerékpárút

Mezõ-Bethlen csomópont

41 CNG meghajtású busz, töltõállomás és telephely

Hunguest Hotel Sóstó

Pangea Ökocentrum és Szálloda

Jégkorszak Interaktív Állatbemutató

Atlétikai Centrum megvalósítása

Városi Stadion

Kállay-kúria fejlesztése

Rózsakert Szabadtéri Színpad

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Új fejlesztési központ segíti a fogyatékkal élõk
munkába állását Nyíregyházán

Esélyteremtõ pályázati lehetõségek roma közösségek számára
A roma közösséget támogató új pályázatokról tartott

tájékoztató fórumot november elején a Társadalmi Esély-
teremtési Fõigazgatóság. A pályázatok keretében lehetõ-
ség nyílik roma nemzetiségi önkormányzatok részére töb-
bek közt informatikai eszközök beszerzésére, továbbá
olyan modellprogramok megvalósítására, amelyek hoz-
zájárulnak a magyarországi roma közösség fejlesztésé-
hez, társadalmi és munkaerõ-piaci integrációjához, a
roma kulturális értékek megõrzéséhez.

Az elmúlt 10 évben Szabolcs vármegyében az esélyte-
remtés nagy utat tett meg. A roma foglalkoztatottság or-
szágosan 80 százalékos, a cél, hogy a jövõben ez az erõ-
forrás tovább integrálódjon a munkaerõpiacra.

A cél az esélyteremtés

– Minden olyan eszköz, amely közvetlenül vagy köz-
vetetten hozzájárulhat az emberek foglalkoztathatóságá-
hoz, szükséges, ezeket kívánjuk a jövõben is erõsíteni –
hangsúlyozta Sztojka Attila roma kapcsolatokért felelõs
kormánybiztos.

6 témakör civileknek, önkormányzatoknak
653 millió forintos keretösszeggel hirdettek meg 6 té-

makörben pályázatot. Ezek célja, hogy a roma civil szer-
vezetek és önkormányzatok olyan eszközökhöz és támo-
gatáshoz jussanak hozzá, melyek segítségével hatékonyab-
ban tudják ellátni feladataikat. – Az elsõdleges cél, hogy a
roma nemzetiségi önkormányzatoknak legyen lehetõsé-
gük informatikai eszközök beszerzésére, hiszen a pályá-

zatok kiírása, szakmai munka megfelelõ eszközök nélkül
szinte lehetetlen. Erre adunk forrást. A másik nagyobb
pályázati csomagunkban olyan modellprogramokat sze-
retnénk támogatni, melyek során a hátrányos helyzetû
emberek kulturális, szociális helyzete javításában segéd-
kezhetnek azok a civil szervezetek, roma önkormányza-
tok, melyek ott vannak a terepen. Ennek keretében inf-
rastrukturális karbantartásokra, irodahelyiségek javításá-
ra, modernizációjára van lehetõség – foglalta össze a pá-
lyázatokat Sztojka Attila.

November 15-ig várják a pályázatokat
A régiós hálózatosodás támogatására meghirdetett pá-

lyázat többek között módot ad arra is, hogy a roma fiata-
lok társadalmi felelõsségvállalása és közéleti szerepválla-
lása erõsödjön. A pályázatok október 17-én nyíltak meg,
november 15-ig lehet benyújtani. A Társadalmi Esélyte-
remtési Fõigazgatóság azt reméli, hogy vármegyénkben
számottevõ sikeres pályázatot tudnak majd támogatni. A
pályázók köre: roma nemzetiségi önkormányzatok, egy-
házak, vallási egyesületek, roma civil szervezetek.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

November 6-án ünnepélyes keretek között felavatták
Nyíregyháza belvárosában a Mentorállás Program kere-
tében megvalósuló Mentorházat, amely egyénre szabott
felkészítési programmal járul hozzá a fogyatékkal élõk
és a megváltozott munkaképességûek munkaerõ-piaci
elhelyezkedéséhez.

A Mentorállás Program mérföldkõhöz érkezett, ugyan-
is a spanyol CECAP Toledo szervezettel közösen megál-
modott Mentorház megnyitotta kapuit a megváltozott mun-
kaképességû és fogyatékkal élõ fiatalok, valamint egész-
séges felnõttek elõtt.

Dán támogatás, spanyol módszer
A mentoráltak minden segítséget megkapnak a munka

világában való érvényesüléshez. Kisari Károly, a Mentor-
állás Alapítvány kuratóriumának elnöke, aki nemrég Csa-
ládokért díj miniszteri elismerésben részesült, elmondta,
a központ a dán Velux Foundations finanszírozásával jött
létre, a képzés pedig spanyol módszertan szerint valósul
meg. – Tizenhárom éve találkoztunk Spanyolországban
elõször azzal a programmal, amit mi Mentorállás Prog-
ramnak neveztünk el. Ezt a CECAP Toledo valósította meg,

kedését a Mentorállás Program keretében megvalósuló
központ. A létesítmény azoknak nyújt segítséget, akik szá-
mára nehézséget jelent, vagy egyenesen lehetetlen a
munkaerõpiacon való helytállás. Ez a központ egy lépés
a társadalmi integráció és munkaerõ-piaci esélyegyen-
lõség felé.

Egyénre szabott képzés
A Mentorház egyénre szabott felkészítési programot és

képzést kínál. – Egy specifitási profil készül a résztvevõk-
rõl. Ez alapján döntjük el, hogy melyik képzési útvonalon
fognak elindulni. Aki 40 százalék alatt van, az a Mentor-
házban fog fejlesztést kapni. Akik 40–70 százalék közötti
specifitási profillal rendelkeznek, azok egy duális képzé-
sen vesznek részt, ahol fejlesztést kapnak, illetve ahol el-
kezdõdik egy munkára felkészítõ folyamat. Akik 70 szá-
zalék feletti értéket érnek el, azok egybõl munkába kerül-
nek – számolt be a programba való bekerülésrõl és a kép-
zés kimenetelérõl Csipkés Szilvia, a Mentorállás Program
szakmai vezetõje.

Hozzáférhetõ Város
Dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere hang-

súlyozta, Nyíregyházának kiemelt célja, hogy több szin-

ten nyújtson támogatást az arra rászorulóknak. Üdvözölte
az új, innovatív képzõ és fejlesztõ, valamit egészségügyi
központ létrejöttét, amely amellett, hogy segítséget nyújt
a fogyatékkal élõ felnõttek nyílt munkaerõpiacon való el-
helyezkedésében, hozzájárul a foglalkoztatottak számá-
nak növeléséhez is. Hangsúlyozta, az önkormányzat több
olyan intézkedést is hozott az elmúlt idõszakban, ame-
lyek a fogyatékkal élõk számára nyújtanak segítséget. A
város integrált játszóterei országosan is egyedülállók. –
Nagy elismerés volt számunkra, hogy a Fogyatékosok
Országos Szervezete Nyíregyházának adta a Hozzáfér-
hetõ Város díjat, talán már 8–10 évvel ezelõtt elõször –
emelte ki a polgármester.

Máshol is elindítják a programot
Az avatóünnepségen a támogató dán szervezet képvi-

selõje, Max Madsen mellett részt vett a CECAP Társadalmi
Szervezetek Csoportjának elnöke is, Andrés Martínez
Medina, aki elmondta, a közös, jó gyakorlatot más kö-
zép-kelet-európai ország szervezeteivel is alkalmazni kí-
vánják. A projektet egyébként olyan neves cégek támo-
gatják, mint a Michelin Hungária, a LEGO, vagy Debre-
cenben a National Instruments, amelyek jövõbeni foglal-
koztatóként is jelen lesznek a projekt megvalósításában.

(Szerzõ: Boros Rita)

úgyhogy a programnak van egy spanyol szála, és a Velux
Foundations egy dán alapítvány, amely támogatta, elsõ-
sorban anyagilag, más támogatókkal együtt, hogy maga
ez az épület megépülhessen, a Mentorház és a Mentorál-
lás Program valóban elindulhasson Magyarországon –
mondta Kisari Károly.

Hiánypótló segítség
Egyedülálló módon segíti a fogyatékkal élõk és a meg-

változott munkaképességûek munkaerõ-piaci elhelyez-
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Folytatódik a családok támogatása és a nyugdíjasok
segítése, zajlik a Gondosóra program, indul a Nemzeti
Konzultáció – ezekrõl is nyilatkozott szerkesztõségünk-
nek dr. Szabó Tünde, Nyíregyháza országgyûlési képvi-
selõje. Az Északkelet-magyarországi Gazdaságfejlesztési
Zóna komplex fejlesztéséért felelõs kormánybiztos azt
is kifejtette, a legtöbb ipari beruházás most ebbe a tér-
ségbe érkezik, amik lehetõséget nyújtanak a fiatalok-
nak, hogy itthon alapítsanak családot és tervezzék a jö-
võjüket.

– Minden országban kifejezetten példaértékkel említik
a magyar családtámogatási rendszert – így kommentálta
dr. Szabó Tünde a kormány nemrégiben bejelentett CSOK
plusz intézkedési tervét, mely újabb lendületet adhat az
otthonteremtésnek. Nyíregyháza országgyûlési képviselõje
– aki maga is háromgyermekes édesanya – azt mondta: a
magyar családpolitika identitásunk része, s azért is priori-
tás, mert a gyermekek biztosítják a jövõnket.

Nyugdíjemelés, Gondosóra
Ugyanilyen fontos a nyugdíjasok megbecsülése, mely-

nek újabb jele a folyamatos nyugdíjemelés és a 13. havi
nyugdíj biztosítása mellett a novemberi kiegészítõ nyug-
díjemelés, mellyel e hónapban átlagosan 80 ezer forinttal
többet kaphatnak a nyugdíjasok. De a rájuk való odafi-
gyelés jegyében született a Gondosóra program is, hogy
biztonságban tudjuk szeretteinket. – Nemcsak a nyugdí-
jas korosztályt érinti ez, hanem a gyermekeiket, unokái-
kat. Mindenki biztonságban szeretné tudni a szüleiket!
Nekem is idõsödõ szüleim vannak, s a környezetemben is
idõs emberek vannak. 65 év feletti állampolgárokról van
szó, akik Gondosórát kaphatnak, ehhez egy egyszerû re-

Dr. Szabó Tünde szerint példaértékû a magyar
családtámogatási modell

gisztrációt kell végrehajtani,
online módon is meg lehet
tenni. Ezt követõen úgy-
mond bármilyen probléma
van, azonnali jelzést tud le-
adni a szakemberek, szerve-
zetek felé – fogalmazott a
kormánybiztos.

Biztonság, Nemzeti
Konzultáció

Dr. Szabó Tünde hozzá-
tette, a biztonság más szem-
pontból is kiemelten fontos
az európai illegális migráció
alakulása miatt, az Európai
Unió bizottságai e téren ké-
tes döntéseket hoznak. Már-
pedig hazánk számára ki-
emelt kérdés a szuverenitásunk megõrzése, a gazdaság
védelme, a rezsivédelem és a munkahelyteremtés. Mivel
a magyarországi vezetés szereti megkérdezni az emberek
véleményét, újabb Nemzeti Konzultáció indul, ahol a vá-
laszokra adott felhatalmazással képviselheti a kormány-
zat a magyarság érdekeit Brüsszelben.

Harc folyik a befektetõkért
A parlamenti képviselõ hozzátette, az Északkelet-ma-

gyarországi Gazdaságfejlesztési Zóna komplex fejleszté-
séért felelõs kormánybiztosaként is Nyíregyháza segítése
a célja, s örül, hogy a legtöbb fejlesztés most ebbe a tér-

ségbe érkezik, amivel meg tudjuk teremteni a fia-
taloknak a lehetõséget, hogy városunkban marad-
janak. A kormánybiztos kiemelte, óriási szükség
van a beruházásokra, s a befektetõkért harc folyik
Európában. A közelmúlt döntései alapján ezért
több mint 190 milliárd forint érkezik a Nyíregyhá-
zi Ipari Park fejlesztésére.

Munkahelyteremtés
és -megõrzés

A munkahelyteremtés pedig a jövõ garanciája:
példaként említette, hogy 2035 után csak elektro-
mos autókat lehet eladni Európában, ezért teljes
átalakulásban van az autóipar, nem véletlen, hogy
a jármûvek alapját jelentõ akkumulátorgyártókért
is versengenek az országok. – Hogyha ez nem len-
ne, akkor bezárnának a cégek. Magyarországon
közvetve százezrek dolgoznak az autóiparban, az
õ megélhetésük is függ attól, hogy milyen gyárak

telepednek le. Ha ehhez a szektorhoz kapcsolódók ér-
keznek akár városunkba, biztosak lehetünk benne, hogy
a fiatalok, a családok biztonságban lesznek a következõ
idõszakban is – tette hozzá. A kormánybiztos hangsúlyozta,
a környezetvédelmi elõírások nálunk az átlagtól is szigo-
rúbbak, s nyugaton eleve számos országban üdvözlik az
akkumulátorgyárak megjelenését a zöldek és a kormány-
zatok egyaránt. Dr. Szabó Tünde összefoglalva kijelentet-
te, Nyíregyháza jelentõs fejlõdésen ment keresztül az el-
múlt években, beleértve az óvodák, bölcsõdék, sportléte-
sítmények fejlesztését, hogy minél vonzóbbá váljon eb-
bõl a szempontból is a város.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Skandináv éjszakák Urmai Gáborral
A Móricz Zsigmond Színház mûvésze november 25-én a Bencs Villában várja a zeneszeretõ közönséget

Ritkán látott szerepben, énekesként áll színpadra Urmai
Gábor, a Móricz Zsigmond Színház mûvésze november
25-én, szombaton 17.30-tól a Bencs Villában, bár akad-
nak, akik látták õt rocksztárként a VIDOR Fesztiválon a
Még1x zenekar frontembereként.

Zenés darabokkal indult nyíregyházi színész-pályája
nyolc esztendõvel ezelõtt, majd felnõtteknek szóló, legin-
kább prózai elõadásokban (Úri muri, Várj, míg sötét lesz,
Cseresznyéskert stb.) és számos gyerekdarabban szerepelt.

– Én nem tudtam eddig róla, vagy csak mostanában
bújt elõ zenei éned? Meglepõdve láttam, hogy Urmai
Gábor rockénekes lett.

– Soha nem toltam magamat elõtérbe, ez a képesség
(ami ezen a pályán igenis kell, hogy legyen), sajnos nincs
meg bennem. Egyfajta kétkedéssel nézek azokra, akiknek
megvan, ugyanakkor csodálattal is, hogy képesek rá, mert
igenis szükséges. Nem jelentkezgettem, de szeretek éne-
kelni – egyesek szerint kellemes, tenorális bariton hang-
színem van –, azt pedig, hogy tudok-e, döntse el a hallga-
tó. Régebben – nagyon-nagyon régen – rockerkedtem mint
szinte minden fiatal, és bármilyen hihetetlen is, hosszú
hajam volt.

Amikor idekerültem a színházhoz, zenés darabokban
kezdtem, A Mumusban és a Taurin traumában is énekel-
tem. Aztán valahogy abbamaradt... Tavaly Kosik Anita –
aki zseniálisan énekel – írta ki a színházi csoportba, hogy
kedves ismerõsei, öreg rockerek énekest keresnek, van-e
valakinek kedve hozzá. Gondoltam, nekem van. Találkoz-
tam a zenekarral, elmondták, milyen dalokból készüljek,
„próbaénekeltem” a garázsban. Átbeszéltük, azóta együtt
vagyunk.

– Ez a Még1x?
– Igen. A zenekar nevét én találtam ki.
– Azért ezt választottad, mert még egyszer visszatérsz

a rocker-pályára?
– Még egyszer elõadjuk a dalokat... Játékossága is van

a névnek, arra gondoltam, ha nagy rajongótáborunk lesz,
skandálják majd a nevünket – mi pedig újra eljátsszuk a
repertoárt, hiszen azt kiabálják: még egyszer!

– A Bencs Villába más típusú estre várod a közönsé-
get, ott ugyanis nem Piramis, Beatrice vagy Ismerõs Ar-
cok számokat énekelsz majd, mint a Még1x-rel. Miért
Skandináv éjszakák a címe?

– Azért, mert nem Férfi sors lett, ami talán nem hangza-
na annyira vonzónak, bár ezt adtam munkacímnek. Ez az

est arról szól, hogyan látja most az életét egy 56 éves férfi
(azaz én) – dalokban elmesélve. Nem az életet általában,
hanem a sajátját próbálja feltérképezni, egyrészt vissza-
menõleg, másrészt talán elõre is tekintve. Azért Skandi-
náv éjszakák a címe, mert a mûsor jelentõsebb része
Charlie-dal lesz, többek között ez is. De elhangzanak az
LGT, Zorán és Ákos szerzeményei is, utóbbitól a Hello
címûvel indul majd az est. Majd elmesélem, miért. Min-
den zeneszámhoz lesz egy-egy sztorim, igaz történetek
arról, aki és ami én vagyok. Ezáltal olyan érdekes helyzet-
be kerül a nézõ, hogy elõtte beszélek magamról, azután
hangzik el a dal. Így sokkal inkább érezhetõ és érthetõ
lesz, miért azt és miért úgy éneklem.

– Kik lesznek zenésztársaid?
– Színházunk zenei vezetõje, Tamás Attila, valamint

Horányi Tamás kísér majd zongorán. Örültem Attila felké-
résének, s ennek a felállásnak is, mert édes-bús, édes-ke-
sergõs bárhangulatot szeretnék teremteni, ehhez a két bil-
lentyûs hangszer tökéletes.

– A színházban mostanában az általad rendezett
Maszmók az indiánok között ad feladatot neked, amiben
szerepelsz is, tavasszal a Szépség és a Szörnyetegben a
fõszereplõ apja leszel, ugyanakkor a való életben is két
szép leányod van.

– Szépségek apjának lenni mindig büszkeség. Blanka
és Flóra ráadásul okosak is.

– Urmai Gábor nevét a Móricz Zsigmond Színházon
túl többfelé felfedezhetjük, hiszen budapesti társulatok
elõadásaiban éppúgy szerepelsz, mint filmekben, televí-
ziós sorozatokban.

– Szinte minden magyar sorozatban kaptam kisebb-na-
gyobb, rövidebb-hosszabb idejû szerepet, remélhetõleg a
jövõben is így lesz. Ami hosszabb feladat volt, de már
vége, az a Drága örökösök, ott minden évadban benne
voltam, de forgattam most a Pepében és a Valami Ameri-
kában is. Bánfalvy Ágiéknál is kapok feladatokat, vala-
mint a tavalyi évad végén színházunk mûvészeti vezetõ-
je, Horváth Illés vitt magával vendégként Dunaújvárosba
egy általa rendezett elõadásra.

– Mit jelent számodra, hogy másik társulatban, filmso-
rozatokban is játszol a nyíregyházi anyaszínházad mel-
lett?

– Egyrészt találkozom más típusú színházi gondolko-
zással, más alakítási, szerepformálási megoldásokkal, utak-
kal, amelyekrõl azt mondom, hogy nagyon érdekes és
eddig miért nem így csináltam, miért nem gondoltam erre.
De azt is megtapasztalom olykor, hogyan ne tegyem.

– A jó színész is holtáig tanul?
– Muszáj. Képes vagyok megújulni, tudnak érdekesek

lenni számomra új kollégák, és remélem, tudok érdekes
lenni az új kollégák számára. Illetve, ha egy másik helyrõl
visszajövök Nyíregyházára, akkor talán hozok magammal
valamit, ami érdekes lehet az itt lévõknek. Ez az erõs szak-
mai, anyaországi háttér, ez a megbízható szakmai szín-
vonal, ami jellemzi a Móricz Zsigmond Színházat, szá-
momra mindig is fontos volt, ez ide köt engem, és a várost
is szeretem.

– Már megszoktuk, hogy ha eljön az ideje, felöltöd a
Télapó ruháját. Így lesz az idén is?

– Igen, idén is házhoz megy a Mikulás Nyíregyházán,
szerencsére van megkeresésem, már alig akad szabad idõ-
pont. Túl sok Mikulás-fellépést azért nem vállalok, mert
nem végigrohanni akarom a helyszíneket, hanem kelle-
mes és kellõ idejû eseményt adni a gyerekeknek. Decem-
ber 2-án, szombaton délelõtt a Bárány Frigyes Stúdióban
Bogyó és Babóca történetével várjuk a gyerekeket és a
családokat, és még az is lehet, hogy ide is bekukkant majd
a Télapó...

– Ötvenhat évesen van-e még szerepálmod?
– Sosem volt. Az ember azokat a szerepeket kell, hogy

eljátssza, amit ráosztanak. Az én álmom mindössze annyi,
hogy foglalkoztassanak. Fiatal korom óta tudom – ismer-
ve az alkatomat és a habitusomat –, hogy nem rám gon-
dolnak mondjuk Rómeó esetében. Ugyanakkor fiatalon
szívesen eljátszottam volna Mercutiót, most pedig Lõrinc
barátot.                                          (Szerzõ: Kováts Dénes)
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

H I R D E T M É N Y

Nyíregyháza MJV rendezési tervének módosításához
(véleményezési szakasz)

Ezúton tájékoztatom az érintett Partnereket, hogy Nyíregyháza Megyei Jogú Város
Önkormányzata megindította a 117/2005. (V. 4.) sz. közgyûlési határozattal meg-
állapított településszerkezeti tervének, valamint a 21/2007. (VI. 12.) önkormány-
zati rendelettel jóváhagyott szabályozási tervének módosítását általános eljárás
keretében MÓDOSÍTÁSOK III./2023. címû dokumentációval 6 területre vonat-
kozóan a FÕÉP/4/2023. ügyiratszámon.

A veszélyhelyzet ideje alatt egyes szervezetek mûködésére vonatkozó, továbbá
egyes közigazgatási eljárási szabályok megállapításáról szóló 146/2023. (IV. 27.)
Korm. rendeletben foglaltakat figyelembe véve a helyi partnerségi egyeztetés,
valamint a lakossági fórum elektronikus úton történik.

Az önkormányzat a teljes körû nyilvánosság tájékoztatásának érdekében a véle-
ményezési szakasz dokumentációját közzétette az alábbi honlapon:

– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/telepuelesrendezesi-terv,
– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/hirdetmenyek,
– valamint a hirdetményt a 2023. november 13-án megjelenõ Nyíregyházi Nap-

lóban.

A véleményezés módja: Nyíregyháza MJV helyi partnerségi egyeztetésének sza-
bályairól szóló 16/2023. (V. 26.) önk. rendeletében (továbbiakban: Önk. rendelet)
meghatározott Partnerek és a lakosság a partneri adatlap kitöltésével bejelentkez-
hetnek a véleményezési eljárásába és közölhetik az észrevételeiket, javaslataikat,
véleményeiket. A partneri adatlap a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/
telepuelesrendezesi-terv honlapról letölthetõ, a letöltést követõen elektronikusan
kitölthetõ. A kitöltött partneri adatlapot a 146/2023. (IV. 27.) Korm. rendeletben
foglaltakat figyelembe véve kizárólag elektronikus úton szíveskedjenek megkül-
deni.

– e-mail-cím: foepitesziosztaly@nyiregyhaza.hu
– hivatali kapu: rövid név: NYHFOEP; krid: 359713781
– epapir.gov.hu: – témacsoport: önkormányzati igazgatás;

– ügytípus: településtervezési ügyek;
– címzett: Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

A vélemények beérkezési határideje: 2023. november 22., szerda

Jelen hirdetményt a településtervek tartalmáról, elkészítésének és elfogadásá-
nak rendjérõl, valamint egyes településrendezési sajátos jogintézményekrõl szóló
419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet és az Önk. rendelet alapján teszem közzé.

Együttmûködésüket elõre is köszönöm.
Dr. Kovács Ferenc polgármester

Melléklet a Hirdetményhez

Nyíregyházi siker a Bocuse d’Or-on

szakban nagyon sokat dolgoztak és készül-
tek a versenyre.

– Még az utolsó gyakorlásnál is tudtunk
egy olyan változást belevinni, amitõl még
jobb lesz az étel. A versenyszakasz legvé-
gén, amikor már az utolsó 1-2 hét van, ak-
kor már nem beleteszünk sokszor, hanem
elveszünk az ételbõl, hogy minél letisztul-
tabb, minél finomabb ízkompozícióval jöj-
jünk a séfek elé – mesélte a mesterszakács.

Budapesti éttermek mellett Derecskérõl
és Nyíregyházáról érkeztek séfek a hazai
döntõre, négy versenyzõpáros közül bizo-
nyult a legjobbnak Kelemen Roland és Fo-
dor Noel. A következõ hónapok is a felké-
szülésrõl szólnak majd, hiszen 2024 már-
ciusában Norvégiában lesz az európai dön-
tõ, a nyíregyházi páros március 20-án, a
verseny második napján fog fõzni. Kelemen
Roland azt is hozzátette, a norvégok ma-
gas szintû gasztronómiát képviselnek, így
nagy munka áll elõttük.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

A demenciával élõknek és hozzátarto-
zóiknak kínál találkozási lehetõséget és ta-
nácsadást a Nyíregyházi Szociális Gondo-
zási és Egészségügyi Alapellátási Központ
nyitott klubja, az Alzheimer Café. A múlt
keddi kerekasztal-beszélgetés során a tü-
netekrõl, a család segítõ gondoskodásáról,
illetve a központ szolgáltatásairól beszél-
tek a szociális szakemberek.

Visszafordíthatatlan, gyógyíthatatlan be-
tegség az elsõsorban idõs korban jelentke-
zõ demencia, mely a WHO, az Egészség-
ügyi Világszervezet felmérése szerint 50
millió embert érint a világban. Hazánkban
csak a regisztrált betegek száma 250 ezer
körül van, és ha családban gondolkodunk,
nap mint nap nagyjából 1 millió ember éle-
tében jelenik meg.

Feltûnõ tünetek
– A demencia elsõ tünetei általában már

feltûnnek a hozzátartozóknak, és nem rit-
kán magának a betegnek is. Amikor érzi,
hogy nem olyan a gondolkodása, mint az-
elõtt, lelassul a beszéde, térbeli tájékozó-
dási vagy idõérzékelési zavara van. Nem
találja a szavakat, kifejezéseket, olyan hely-
re teszi el a tárgyakat, ami nem releváns.
Például a hûtõbe teszi a papucsát, a ke-
nyeret a ruhásszekrénybe. Ezek a tünetek
azok – egyéb pszichés viselkedési zavarok
mellett –, amik feltûnnek a hozzátartozók-
nak – tájékoztatott Dancsné Barna Hilda,
a Nyíregyházi Szociális Gondozási Köz-
pont szakmai egységvezetõje.

Növekvõ érdeklõdés
Folyamatosan zajlanak kutatások a

demencia és társbetegségei gyógyítására,
az okok feltárására. Ma gyógyszerekkel

Fókuszban a demencia
csupán késleltetni lehet az állapotromlást.
A szakember is úgy tapasztalja, hogy nö-
vekszik a betegek száma, folyamatosan
újabb és újabb érdeklõdõk jelennek meg,
és kérnek információt a nappali foglalkoz-
tató és a bentlakásos intézményi elhelye-
zés lehetõségérõl.

Alzheimer Café
A Nyíregyházi Gondozási Központ 2017

óta szervezi meg rendszeresen az Alz-
heimer Cafét. Ez egy nyitott rendezvény.
Bárki részt vehet ezeken az alkalmakon,
aki érdeklõdik a téma iránt, esetleg érintett
vagy beteg hozzátartozóját ápolja. Szak-
emberektõl kapnak tanácsokat, de lehe-
tõségük nyílik a személyes tapasztalatcse-
rére, az ápolási-gondozási tudnivalók
megosztására, illetve olyan témák is szó-
ba kerülhetnek, amelyek a hétköznapi
életben tabunak számítanak – fogalmazott
az idõs nappali ellátás szakembere.

Nappali foglalkoztató
A Szociális Gondozási Központ két telep-

helyen, a Vécsey köz 2. szám alatt és a Csa-
lád u. 11. szám alatt mûködtet 6-6 férõhellyel
demens nappali ellátást. A családi gondos-
kodáson túl bizonyos esetekben segítség le-
het a jelzõrendszeres házi segítségnyújtás,
illetve a bentlakásos elhelyezés. A nappali
foglalkoztató célja, hogy minél tovább meg-
õrizze az ellátott az önellátó képességét, és
minél késõbb következzen be az állapotrom-
lás. A nappali foglalkoztatóban manuális és
memóriafejlesztõ tréningeket alkalmaznak,
mely természetesen csak az enyhe demencia
esetében hatásos. Bentlakásos idõsellátásra
a Pacsirta utcán, illetve Oroson, a Rozsnyai
utcai intézményben van lehetõség.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Kelemen Roland, Nyíregyházán dolgo-
zó séf nyerte meg a Bocuse d’Or magyar
döntõjét. A szakember két éve dolgozik
séfhelyettesként a Hunguest Hotel Sóstó
szállodában, a hazai megmérettetésen se-
gédjével, Fodor Noellel vett részt. A Bo-
cuse d’Or európai döntõjét majd Norvé-
giában rendezik meg 2024 márciusában,
ott képviseli az országot Kelemen Roland.

Egy szépen befûzött étlap rejti a Bocuse
d’Or legjobb ételeit a magyar döntõrõl. A
versenyre két étellel készültek a jelöltek, a
fogások között fésûkagylóba göngyölt ho-
már és zöldalgás lazac szerepelt. Kelemen
Roland Debrecenben tanult, majd Hajdú-
szoboszlón dolgozott, két éve séfhelyettes
a Hunguest Hotel Sóstó konyháján. Mes-
terszakács címét idén szerezte meg.

– A követelmények az elõételnél úgy
történt, hogy volt egy tengeri alapanyag,
amit fel kellett használnunk, egy kagylót
és egy rákot. A köretnél fel kellett használ-
ni egy almát, egy céklát és egy zellert, eze-
ket bele kellett dolgozni az ételbe. Mi pró-
báltunk visszanyúlni a hortobágyi gyöke-
rekhez és egy csavarral bele hozni a nor-
vég alapanyagokat is – nyilatkozta Kelemen
Roland.

Az ételek fantázianevében szerepelt a
hortobágyi és a sóstói kifejezés is, utalva
ezzel a két szakember szülõhelyére, illet-
ve próbáltak helyi ízeket is megmutatni a
zsûri számára.

A mesterszakács hozzátette, még próbál-
ják feldolgozni az élményt, az elmúlt idõ-
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Aerobik és torna: csúcsév, 121 érem, válogatottak

Címvédés és bajnoki ezüst

Sikeres szezont zárt a Spartacus Torna Club. Az aerobik-
és tornaversenyzõk 121 érmet szereztek idén, ezzel pe-
dig 2023 lett az egyesület legsikeresebb éve. A klubnak
több válogatott sportolója is van.

A hagyományokhoz hûen most is Jótékonysági Évzáró
és Díjkiosztó Gálával zárta a szezont a Spartacus Torna
Club. Volt mit ünnepelni, az aerobik- és tornaversenyzõk
az egyesület történetének legsikeresebb évét zárták.

Hazai és nemzetközi sikerek

– A Spartacus Torna Club 2018-ban jött létre, és 2019
volt az elsõ versenyévünk. Akkor 52 érmet szereztünk.
Ehhez képest idén 121 éremmel zártunk, azaz minden
korábbi eredményt túlszárnyaltunk. Versenyzõink részt
vettek a Diákolimpián, a Magyar Kupa versenysorozaton,
és megmutathatták tudásukat nemzetközi versenyeken,
Portugáliában, Szlovákiában, vagy épp legutóbb Románi-

ában. És még nincs vége, Vámosi Viktória Kiara a debre-
ceni Flex HD-vel közös csapatban a válogatott tagjaként
trióban ott lehet Törökországban az Európa-bajnokságon
– sorolta Révész Viktória, a klub elnöke.

Az egyik legtöbb versenyzõt indították

Egy éve Portugáliában a korosztályos világversenyen
aranyérmes lett az a csapat, melynek nyíregyházi tagjai
is voltak, az Eb két hét múlva kezdõdik. Az egyesület
idén is rangos elismerést vehetett át a szövetségtõl. – A
fantasztikus versenyszezon lezárásaként a Spartacus Tor-
na Club idén is bezsebelte a MATSZ Aerobik Szakága
által odaítélt „Legtöbb versenyzõt indító egyesület” 2.
helyezésével együtt járó serleget – tette hozzá Révész
Viktória.

Utánpótlás, modern tornacsarnok

A gálán az STC legfiatalabb, óvodás tagjai is bemutatót
tartottak, de nem feledkeztek el a fiúkról sem, mivel az
aerobik mellett fiútornában is érmeket szerzett a klub.
Utánpótlás tekintetében is jól áll a klub, több mint kétszáz
gyerek sportol rendszeresen az egyesületben. A közelmúlt-
ban egy modern tornacsarnokot is épített a torna club, így
ideális körülmények között dolgozhatnak az edzõk a ver-
senyzõkkel.

(Szerzõ: Dankó László)

Debrecenben rendezték a napokban a
Rövidpályás Úszó Országos Bajnokságot.
A Nyíregyházi Sportcentrum versenyzõje,
Sztankovics Anna 50 méter mellen a leg-
jobb idõvel jutott a döntõbe, ahol gyõzött,
így bajnok lett!

Korábban Barna Bianka Dorottya is do-
bogóra állhatott, a Sportcentrum úszója
második lett 200 méteren Békési Eszter
mögött, így ezüstérmet szerzett. 100 m
mellen Sztankovics Anna minimális kü-

lönbséggel csúszott le a dobogóról és 4.
helyen zárt. 100 m mellen ugyanezen a
távon Barna Bianka Dorottya 6. lett.
Lénárt Eszter elsõéves ifiként 1500 m
gyorson a 10. helyet szerezte meg.
Sztankovics Anna 50 m mellen a 7. he-
lyen végzett, Molnár Kitti pedig a 16. he-
lyen zárt 200 m pillangón. 50 méter mel-
len Barkóczi Roland 16. lett, Barna Bian-
ka Dorottya pedig 11. Zárásként 800 m
gyorson Lénárt Eszter a 10. helyen vég-
zett a rövidpályás bajnokságon.

Sztankovics Anna

Barna Bianka Dorottya
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Kezedben a jövõ!
Interaktív kiállítás a fenntarthatóságról gyerekeknek,
ahol felfedezhetik a Föld erõforrásait és megtanulhat-
ják, hogyan óvhatjuk meg azokat a jövõ generációi
számára! 
Idõpont: november 13–17.,  8.30–18.00 óráig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Kamaszterasz
Beszélgetés középiskolás írókkal, költõkkel. A foglal-
kozást vezeti: Nagy Zsuka költõ, Béres Tamás író.
Idõpont: november 15. 16.30-tól. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Szeretnék ma üzenetet vinni
Kovács István kötetének bemutatója. Vendég: dr.
Vitályos Eszter, a Kulturális és Innovációs Minisztéri-
um miniszterhelyettese. Közremûködik: a Móricz Zsig-
mond Kulturális Egyesület énekkara, Antal Krisztina
vezényletével.
Idõpont: november 17. 13.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Kötetbemutató
Cey-Bert Róbert Gyula: A szkíta turul dinasztia örö-
kösei – Szkíták, hunok, mongolok, türkök, avarok, ma-
gyarok címû kötetének bemutatója. A szerzõvel be-
szélget: Seszták Oszkár, a Szabolcs-Szatmár-Bereg
Vármegyei Közgyûlés elnöke.
Idõpont: november 17. 17.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Mindentudás Könyvtára
Utazó Planetárium.
Idõpont: november 20. 9.00–13.30-ig. Helyszín: Mó-
ricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Homokba rajzolt ákombákom
Oncz Illésné és Oncz Péter kiállítása.
Megtekinthetõ: november 22-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Népdaltanítás
Népdalokat tanít Hajdú Ágota népzenész, népzene-
tanár.
Idõpont: november 22. 16.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A két béka
Mesés-dalos foglalkozás. Vendég: Hajdú Ágota és az
Alkotás Varázsáért Egyesület népzenészei.
Idõpont: november 22. 16.30-tól. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Képregénytár és -galéria
Hõsök tere – a történelmi képregény Magyarországon.
Vendégek: Bán János író, újságíró, Németh Levente
grafikusmûvész, Mészáros János író. A beszélgetést
vezeti: Kertész Sándor grafikus mûvésztanár.
Idõpont: november 23. 14.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A liftbe szorult emberiség
Az Átutazók Mûvészeti Egyesület kiállítása.
Megnyitó: november 23. 16.30-tól.
Megtekinthetõ: január 6-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

Móricz Olvasókör
László B. Irén: A kör szélén címû verseskötetének be-
mutatója. Beszélgetõpartner: Abonyiné Antal Anna ny.
könyvtárostanár. Közremûködik: a Móricz Zsigmond
Kulturális Egyesület énekkara.
Idõpont: november 24. 16.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A vármegyénk képeslapokon
Erdélyi Ferenc kiállítása.
Megtekinthetõ: november 30-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Leskovics András érmekiállítása
A II. világháború elõtti és alatti korszak érme- és fize-
tõeszközei. A pengõ idõszaka (1927–1946).
Megtekinthetõ: november 30-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A mûvészet belsõ világunk tükre
Nyitrainé Ferencz Gyöngyi és Papp Diána kiállítása.
Megtekinthetõ: december 2-ig.
Helyszín: Vasutas Mûvelõdési Ház.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Deák Ferenc Akadémia

A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdeklõ-
dõket 27. jubileumi elõadássorozatára.

Téma: Napóleon.
Elõadó: dr. Hahner Péter történész, a Rubicon Intézet

fõigazgatója.
Idõpont: november 16. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-

mond Megyei és Városi Könyvtár.

Nõk, politika és közélet

Meghívott elõadó: dr. Szabó Tünde országgyûlési
képviselõ, az Északkelet-magyarországi Gazdaságfej-
lesztési Zóna komplex fejlesztéséért felelõs kormány-
biztos. Moderátor: Vargáné dr. Bosnyák Ildikó képvi-
seletvezetõ.

Idõpont: november 16. 17.00 óra. Helyszín: MCC
Nyíregyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött.

Regisztráció: https://feliratkozas.mcc.hu/hu/form/
nok-politika-es-kozelet

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A Burattino Bábszínház programja

November 18., 16.00: Farkas és Róka a lakodalomban
November 19., 10.00: A fogtündér
November 25., 16.00: A fogtündér
November 26., 10.00: A bátor kiskacsák
Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2. eme-
leti bábszínházterme.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Beszélgessünk régi idõkrõl

A  Nyíregyházi Városvédõ  Egyesület sorozata.
November 21-én 15.00 órától  Ilyés Gábor helytörté-

nész  zárja az elõadássorozatot Eltûnt épületek nyomá-
ban 2. címmel.

Helyszín: Burattino Bábszínház elõadóterme (Korzó
Bevásárlóközpont, 2. emelet). A belépés díjtalan.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szépkorúak Akadémiája

Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Ma-
gyarországi Szépkorúak Akadémiájának ismeretter-
jesztõ elõadássorozata.

November 22. 15.00 óra: Családfakészítés, család-
fakutatás. Elõadó: dr. Ulrich Attila történész.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Nyíregyháza három helyszínén is
elkészültek a zöldfelületi felújítások

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Skandináv éjszakák

Urmai Gábor zenés estje. A Móricz Zsigmond Szín-
ház színmûvésze LGT, Charlie, Zorán dalokkal és Dés
szerzeményekkel várja az érdeklõdõket.
Idõpont: november 25. 17.30-tól.
Helyszín: Bencs Villa.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A NYÍRVV Nonprofit Kft. Nyír-
egyháza belvárosának több hely-
színén is elkészült a tervezett
zöldfelületek felújításaival. Mind-
három területen megtörtént a fü-
vesítés, továbbá az Egyház utcán
évelõ növények is színesítik a vá-
rosképet, míg a Víz utcán sövény-
növényeket is ültettek. A Bethlen
Gábor utcán az esõzések alkal-
mával nagy felületen összegyûlt
víz megakadályozására kavics-
ágyást alakítottak ki a biztonsá-
gos közlekedés elõsegítésének
érdekében.



16 Helytörténet2023. november 13.

(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)
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Amirõl az utcák mesélnek...

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A városi kislakások történetébõl 1.
„A megmérhetetlen nagyságú lakásínség és a pusz-

tulásra kárhoztatott építõipar halálos vonaglása a két
szomorú kórtünete a városnak, amely országos jellegû
nyavalyában Nyír-
egyháza város sajno-
san legelöl vezet” –
többek között ezt is
megfogalmazták ab-
ban a memorandum-
ban, amelyet a város
képviselõ-testülete
nevében nyújtottak be 1921-ben a kormányhoz. A be-
adványtól a szükséglakások építéséhez szükséges álla-
mi támogatás megítélését remélték.

A város által megfogalmazott problémák országos
méretûek voltak, ezért 1921-ben törvényt is alkottak
az állami kislakások építésérõl. A törvényalkotók felis-
merték azt, hogy jelen helyzetben a magántõke bevo-
nása az építkezésekbe nem lehetséges, ezért azoknak
állami támogatással kell megvalósulniuk. Ebbõl az ál-
lami támogatásból részesült Nyíregyháza is, ahol a
hajléktalan tisztviselõk mellett szerették volna azt az
54 családot is fedél alá juttatni, akik az elcsatolt ma-
gyar földekrõl érkeztek és szabad lakások hiányában
vagonokban éltek. Továbbá életet szerettek volna le-
helni a már egy évtizede pangó helyi építõiparba is.

1921 októberében arról döntöttek, hogy az egy- és
kétszobás lakásokat az állami típustervek alapján ké-
szítik el, de módosításokkal: nyílt elõtér helyett zárt

elõtérrel, az illemhe-
lyeket az épülettõl
elkülönítve, a bel-
magasságot pedig
2,60 helyett 3 méter-
ben határozták meg.
Az építkezés helyé-
ül a szegényház (ma

Széna tér) és csapatkórház (ma Árok utca) közötti, a
Tokaji úttól (ma Rákóczi utca) határolt földterületet je-
lölték ki. Úgy tervezték, ha már megszûnnek a lakás-
problémák, akkor ezek a szükséglakások a szegény-
ház és a járványkórházzá átalakított csapatkórház cél-
jait szolgálhatják.

Novemberben kijelölték tizenegy épület helyét és
felparcellázták az egyszobás lakásoknak 300, a két-
szobásoknak pedig 500 négyszögöles telkeket. Nyolc
épület építési jogát Pisszer János és társai, háromét pe-
dig Smiják József és társai nyerték el. Decemberben
hozzá is kezdtek az alapozási munkálatokhoz, de a tél
beállta miatt azok csak tavasszal folytatódtak.


